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Het Rijksmuseum weet nòg een goed doel
Zo ongeveer alle wereldproblemen ziet u terug in de collectie van het Rijksmuseum. Maar 
het Rijksmuseum heeft zelf ook een zorg. Het op peil houden van de kwaliteit van die 
wereldberoemde collectie is iets dat we niet alleen kunnen. Voor bijzondere aankopen, 
restauraties en educatieve projecten zijn we aangewezen op particulieren. Daarom 
verwelkomt Het Rijksmuseum Fonds alle schenkingen en nalatenschappen, klein en 
groot. Meer informatie? Bel Het Rijksmuseum Fonds op 020 6747 335 of mail naar 
rijksmuseumfonds@rijksmuseum.nl.
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8 ‘Ik doe de dingen graag zoals ik wil’ 

In een tijd dat steeds meer notariskantoren kiezen voor samenwerking 
en specialisatie, is er ook een kleine groep jonge notarissen die de 
afgelopen vijf jaar een eenmanskantoor hebben overgenomen of zijn 
gestart. Hoe zien zij hun toekomst? En hoe kijken ze aan tegen het 
ondernemerschap, specialisatie en de versterking van de adviesfunctie 
van de notaris?

Verder in dit nummer

6 Nieuws
12 Stelling: de Notarisbank kent alleen maar voordelen
14 Wat doet het European Law Institute?
19 Van die dingen
24 Omgevingsrecht biedt kansen voor notariaat
26 10 jaar ervaren: Fazilah Lalmahomed
29 Opinie
33 Vragen staat vrij
40 Tuchtrecht
42 Personalia
42 Kanocolumn

Beroeps- en praktijkuitoefening

34 Column Geertjan Sarneel
34 Meer duidelijkheid voor internationale (echt)paren
35 Permanente educatie
36 Permanente Educatie, tijdvak 2010-2011
36 Hoorcollege Nieuw huwelijksvermogensrecht
36 Het leukste voor het laatst bewaren
37 Symposium Grenzen en Governance
37 KNB Cursusagenda
39 Inventarisatie talenkennis Nederlandse notaris
39 1 oktober: eerste termijn royementen loopt af! 

16 Werken in de cloud 

Steeds meer organisaties doen hun server de deur uit en brengen  
hun data en applicaties onder bij een andere partij. Wat zijn de  
voor- en nadelen van cloud computing voor een notariskantoor?

‘Het is  
een sneller 
systeem, alles 
werkt beter’
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Kandidaat-notarissen hebben nog altijd veel plezier in hun werk,  
en zien over het algemeen wel mogelijkheden tot groei. De hoge 
werkdruk en de arbeidsomstandigheden blijven, net als vijf jaar 
geleden, een zorgenkindje. Opvallende uitkomst: nog niet eerder  
had de meerderheid van de kandidaten schoon genoeg van de titel 
‘kandidaat-notaris’.

30 Vijf misvattingen over insolventierecht

Het wetenschappelijk congres van de KNB gaat dit jaar over 
‘Insolventierecht in de notariële praktijk’. Iedere notaris heeft in zijn 
praktijk wel eens met insolventierecht te maken. Toch blijkt hij lang  
niet altijd goed op de hoogte te zijn van dit onderwerp. Een top 5 met 
misvattingen.

Op de cOver

Martijn van Rosmalen, Mirjam Luijer, 
Arjan Kuiper en Marny van der Laan 
(v.l.n.r.). Op p. 8 e.v. vertellen  
zij over hun ervaringen als jonge 
eenpitter.
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16% 

20,5% 

 werkt op een 
kantoor met 

meer dan 10 kandidaat-
notarissen.
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N I E U W S

Van 1 september tot 15 oktober kunnen 
huizenkopers bij Makelaarsgroep Ten 
Hag gebruikmaken van een actie waarbij 
zij geen overdrachtsbelasting hoeven  
te betalen.
Ten Hag speelt daarmee in op de stimu-
lans die de overheid heeft gegeven door 
de overdrachtsbelasting te verlagen  
naar 2 procent. 

Stimulans woningmarkt 
Makelaarsgroep Ten Hag

Petitie tegen kabinetsplannen griffierecht

De KNB sluit zich aan bij het initiatief 
van de Orde van Advocaten om actie te 
voeren tegen de kabinetsplannen om te 
bezuinigen op het griffierecht. De actie 
betreft een manifestatie in Den Haag, het 
tekenen van een petitie en het plaatsen 
van een advertentie in een landelijk 
dagblad.

De manifestatie vindt plaats op woensdag  
14 september van 11.00 tot 13.00 uur op het 
Plein in Den Haag en wordt georganiseerd 
door de Orde van Advocaten. De KNB zal daar 
met een afvaardiging aanwezig zijn. De KNB 

roept (kandidaat-)notarissen op daar ook 
naartoe te komen. Minister Opstelten zal die 
dag tussen 12.00 en 12.30 uur aanwezig zijn. 
Verder zijn alle justitiewoordvoerders van  
de Tweede Kamer uitgenodigd om de petitie  
in ontvangst te nemen.

petitie en advertentie

De petitietekst is te vinden op www.advocaten-
orde.nl/petitie. De KNB verzoekt haar leden 
om deze petitie te ondertekenen. Dat kan  
tot en met dinsdag 13 september 2011.
De tekst voor een paginagrote advertentie ligt 
intussen klaar en zal naar alle waarschijnlijk-
heid op 14 september worden gepubliceerd  
in dagblad Metro.

deelnemers

Deelnemers aan de actie zijn op dit moment: 
Nederlandse Vereniging voor Rechtspraak, 
Raad voor Rechtsbijstand, Koninklijke Beroeps-
organisatie voor Gerechtsdeurwaarders, het 
Juridisch Loket, Verbond van Verzekeraars, 
Vereniging Nederlandse Gemeenten, de 
 Nederlandse Orde van Advocaten en de KNB.

Zelf online schenkingsakte 
samenstellen

Nieuwe richtlijn  
hypothecair krediet

Sinds kort is het mogelijk om online een 
schenking te regelen dankzij een samen-
werking tussen ABN AMRO en doehetzelf-
notaris.nl. ABN AMRO is de eerste bank  
in Nederland die deze service aanbiedt.  
Op abnamro.nl/schenken stellen klanten 
zelf de schenkingsakte samen. 

ABN AMRO wil schenken eenvoudiger en voor-
deliger maken voor haar klanten. De bank 
verwijst in een persbericht naar een onderzoek 
van het Nibud. Daaruit blijkt dat ouders hun 
kinderen wel eens wat toestoppen, maar  
dat van systematische financiële steun haast 
geen sprake is. Ook wordt er weinig gebruik-
gemaakt van fiscaal vriendelijke schenkings-
mogelijkheden. Dit komt omdat mensen  
te weinig weten over de fiscale constructies 
van schenken. 

meer infOrmatie

Op www.abnamro.nl/schenken kunnen 
klanten zich inlezen en zelf de schenkingsakte 
samenstellen. Klanten hoeven alleen voor de 
handtekening naar de notaris. 

Binnenkort zal er een Europese richtlijn 
komen voor hypothecair krediet. Deze 
richtlijn, die de naam ‘Richtlijn inzake 
woningkredietovereenkomsten’ zal 
krijgen, is onder andere van belang  
voor notarissen, vastgoedmakelaars  
en kredietbemiddelaars.

De nieuwe regelgeving heeft betrekking op  
de minimale bekwaamheidsvereisten voor 
kredietgegevens en kredietbemiddelaars en  
de informatieverstrekking aan de consument 
vóór het sluiten van een kredietovereenkomst. 
Ook zal het verplicht worden de kredietwaar-
digheid van de consument te onderzoeken. 

Bescherming cOncurrent

Het doel van de richtlijn is tweeledig.  
Ten eerste brengt het een efficiënte en 
concurrerende markt tot stand met hoge 
mate van bescherming voor de consument. 
Dit bevordert het consumentenvertrouwen. 
Ten tweede wordt de financiële stabiliteit 
bevorderd door ervoor te zorgen dat de 
markten voor hypothecair krediet op een 
verantwoordelijke manier werken.

‘De notariskosten liggen 
normaal tussen de 750 en  
1.000 euro, maar in die periode 
tussen de 450 en 650 euro.’

Kopers die binnen de actieperiode een 
koopakte ondertekenen bij dit kantoor en 
deze dan ook bij de notaris laten passeren, 
betalen geen overdrachtsbelasting. De koop -
akte komt, samen met de notariskosten,  
voor rekening van de verkoper.

verkOpers pOsitief

Initiatiefnemer Michel ten Hag geeft in  
Het Financieele Dagblad van 18 augustus aan 
dat zijn organisatie speciale tarieven heeft 
bedongen bij notarissen, zodat niet alles  
op het bordje van de verkopers komt: ‘De 
 notariskosten liggen normaal tussen de 750  
en 1.000 euro, maar in die periode tussen  
de 450 en 650 euro.’ Ten Hag geeft aan dat  
de verkopers positief zijn over dit initiatief: 
‘We hebben de 1.100 mensen die hun woning 
bij ons te koop hebben staan, aangeschreven. 
Van hen doen er ruim 750 mee aan de actie.’ 
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Luisteren  
en leren

N I E U W S

Maaldrink Grooss Advocaten & Notarissen 
startte een marketingactie via groupon.nl,  
de website waar mensen dagaanbiedingen  
van producten en diensten van bedrijven 
kunnen vinden.

Sandy Houdijk, notaris bij het betreffende 
notariskantoor over dit initiatief: ‘Met deze 
ludieke marketingactie hebben we gepro -
beerd een jonge doelgroep (25 tot 45 jaar)  
te bereiken. 250.000 mensen in Den Haag  
en omgeving zagen gedurende één dag onze 
“deal”. Dat heeft zijn vruchten afgeworpen  
in de zin van een exponentiële toename van 
telefoontjes en bezoekers van de website van 
ons kantoor. Uiteraard hebben we het aantal 
te verkopen waardebonnen gemaximeerd;  
wij hebben in totaal vijftig waardebonnen 
verkocht.’

3 oktober aanstaande start de ‘Business  
School Groene Hart’, een initiatief van Kroes  
& Partners notarissen en een aantal andere 
bedrijven in die regio. Hiermee willen zij 
ondernemers uit de regio ondersteunen bij  
het uitbouwen van hun onderneming. Door het 
volgen van vijf masterclasses kunnen de onder-
nemers een nieuwe strategie opstellen voor  
hun bedrijf. John Kroes van Kroes & Partners 
notarissen licht het initiatief verder toe. 

Waarom een business school  
voor deze regio?
‘We kennen hier een zeer groot aantal onder-
nemers in het midden- en kleinbedrijf. Juist  
bij hen bestaat er behoefte om meer inzicht 
te krijgen in alle ins en outs van het onder-
nemen. Met dit initiatief geven wij hier 
gehoor aan en maken we tevens duidelijk  
dat goed ondernemen staat en valt met een 
juiste afstemming van alle belangrijke 
facetten van het ondernemen.’

Wat kan jullie notariskantoor bijdragen 
aan dit initiatief?
‘De notaris is vaak de spin in het web, de 
bindende en verbindende factor tussen alle 
betrokkenen, ondernemers en adviseurs.  
Als marktleider in het regionale midden-  
en kleinbedrijf willen wij daaraan onze 
bijdrage leveren.’

Hoe kunnen ondernemers een  
nieuwe strategie bepalen?
‘Vooral door te luisteren en te leren, ook van 
collega’s. “Look before your leap”, zoals de 
Engelse ondernemers zeggen, is onder de 
huidige economische omstandigheden en 
alle toekomstige ontwikkelingen in de markt 
echt belangrijk geworden. Weten wat je wilt, 
hoe je het wilt en langs welke weg. Je doet  
het goed of niet.’

Eén van de masterclasses gaat over  
‘de juridische onderneming’. Wat leert  
een ondernemer daar? 
‘Vaak constateren wij dat de ondernemer zich 
te veel richt op de onderneming en dan met 
name op de fiscaliteit (lees: winstgevendheid). 
Vaak ontbreekt het aan een juiste strategie en 
afstemming van de privésituatie. Daaronder 
valt bijvoorbeeld de afstemming van de keuze 
voor een rechtsvorm op de inrichting van de 
persoonlijke situatie, denk aan huwelijkse 
voorwaarden en testamenten. Daar valt voor 
de ondernemer nog veel te verdienen.’

Van €300 voor €99

#Socialmedia

In deze rubriek leest u opmerkelijke berichten van en over het notariaat
in social media. Zijn u ook dingen opgevallen? Mail het ons: nm@knb.nl

Flex BV
VVD Tweede Kamerlid Ard van der Steur 
moddert met de flex-bv en stelt vast dat gecon-
solideerde tekst nodig is voor wetgevingswerk 
bij ingewikkelde wetten.

Overname Kadaster  
door de KNB?
Binnen de LinkedIn-groep ‘Notarissen in 
Nederland’ is een discussie gaande over het 
interview in Notariaat Magazine 7-8 met  
Wim Louwman van het Kadaster. Notaris Tjerk 
Dantuma is het vertrouwen in de gegevens van 
het Kadaster kwijt en oppert het idee om, net 

als het Centraal Testamenten Register, het 
Kadaster over te laten nemen door de KNB. 
[Noot red.: Dantuma heeft toestemming 
gegeven voor plaatsing van zijn discussie-
bijdrage.]

‘Voorlopige koopovereenkomst’ 
misleidend
Notariskantoor Meijling & Sarneel twittert 
over ‘ontbindende voorwaarden’ bij het 
tekenen van een voorlopige koopovereen-
komst. Het kantoor verwijst naar een artikel 
in de Telegraaf. Daarin is te lezen dat de term 
‘voorlopige’ in ‘voorlopige koopovereenkomst’ 

enigszins misleidend is. De voorlopigheid zit 
hem namelijk enkel in het feit dat er nog een 
bezoek moet worden gebracht aan de notaris.
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E
én telefoontje bepaalde voor Arjan Kuiper (34) 
het verschil tussen werkloosheid en een eigen 
praktijk. Hij werkte als kandidaat bij een 
kantoor in Woerden. Maar de crisis raakte het 

kantoor hard. ‘Ik was een van de laatsten die er bij waren 
gekomen, dus ik stond ook bovenaan de lijst met 
mensen die zouden moeten vertrekken.’ Gelukkig voor 
Kuiper was er redding in het nabijgelegen Montfoort. 
Notaris Tomlow liep tegen het einde van zijn loopbaan 
en Kuiper (‘ik had z’n leeftijd in een boekje gevonden’) 
besloot hem te bellen. Het ‘klikte’ tussen de twee en 
Tomlow was gaarne bereid zijn praktijk over te doen. 
‘Opeens had ik zomaar mijn eigen kantoor’, zegt Kuiper 
nu, anderhalf jaar later. 
Hij was er ook klaar voor. ‘Ik kon al waarnemen en was 
benoembaar. Een plek was het enige wat ik nog zocht  
en die had ik nu gevonden. Het is leuk om de notaris  
van Montfoort te zijn. Je kent de mensen en begeleidt  
ze in hun reilen en zeilen.’

gespreid Bedje

Marny van der Laan (34) uit Finsterwolde, in het 
Groningse Oldambt, werkte al zes jaar als kandidaat- 
notaris bij notaris Lathouwers toen haar in 2006 de  

vraag werd gesteld of ze er niet wat voor zou voelen de 
praktijk over te nemen. ‘Toen moest ik even heel goed 
nadenken. Maar al snel zag ik dat het de kans van mijn 
leven was. Anders ben je misschien je hele leven kandidaat 
of moet je ergens anders je praktijk beginnen.’ En aan 
het Oldambt is ze nu eenmaal gehecht, het is de streek 
waar ze is opgegroeid. Ze kent de mensen en de mentali-
teit. ‘Niet om de hete brij heen draaien, direct ter zake 
komen, zo zijn de mensen hier.’ Ze waagde het erop, 
schreef een ondernemingsplan en in januari 2009 mocht 
Van der Laan zich notaris noemen. Het was een mooie 
praktijk om over te nemen. ‘Mijn voorganger had een 
goede naam en ik had al veel familiezaken onder me.’  
Ze stapte, zoals dat heet, in een gespreid bedje. 

spijkerBrOek

Voor de 36-jarige Mirjam Luijer (spreek uit op z’n Frans: 
‘Lwiejee’) is haar praktijk in Noordwijk het gelukkige 
eindpunt na een jarenlange zoektocht. Ze had gewerkt 
bij De Brauw Blackstone Westbroek in Den Haag, maar 
kwam erachter dat een groot kantoor ‘niets voor haar 
was’. Ze werkte drie jaar op een kantoor in Naaldwijk, 
maar zag zich niet gaan wonen in het Westland en de 
dagelijkse reis vanuit Hoofddorp liet van haar privéleven 
weinig over. Ze vond werk op een kantoor in Lisse, maar 
ook dat zou niet voor altijd zijn. ‘Dat vertelde ik ook 

Jonge eenpitters. Wat bezielt ze? In een tijd dat steeds meer notariskantoren 
kiezen voor samenwerking en specialisatie, is er ook een kleine groep  
jonge notarissen die de afgelopen vijf jaar een eenmanskantoor hebben 
overgenomen of zijn gestart. Hoe zien zij hun toekomst? En hoe kijken  
ze aan tegen het ondernemerschap, specialisatie en de versterking van  
de adviesfunctie van de notaris?

T E K S T  Arnoud Veilbrief |  F O T O ’ S  Truus van Gog
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P R A K T I j K

eerlijk bij het sollicitatiegesprek’, zegt ze. Na een aantal 
jaren werkervaring wist ze zeker dat ze haar eigen 
praktijk wilde, waar ze de dingen kan doen op haar 
manier. Toen een notaris van een Noordwijks kantoor 
naar Amstelveen vertrok, zag Luijer haar kans. Het 
betreffende kantoor bleef weliswaar gewoon door-
draaien met de andere notarissen, maar dat deed niets 
af aan het feit dat er nu ruimte was voor een nieuwe 
notaris in Noordwijk, redeneerde Luijer. Ze vroeg de 
KNB om toestemming om een nieuwe praktijk op te 
zetten en die kreeg ze. En zo was ze op haar 32e notaris. 
‘Ik heb altijd gezegd: voor mijn 35e wil ik notaris zijn. 
Dat is ruim gelukt.’ 
Is ze erg ambitieus? ‘Dat niet zozeer’, zegt ze. ‘Het is 
meer dat ik de dingen graag doe zoals ik wil. Ik geloof 
niet dat ik ervoor geboren ben werknemer te zijn.’ Geen 
kwaad woord over haar vorige werkgevers, maar altijd 
wilde ze de dingen ‘anders’ doen. ‘Ik loop gewoon in 
spijkerbroek op kantoor. Ik ben formeel in het hanteren 
van de regels, maar graag informeel in de persoonlijke 
omgang. Dat past bij mij. Ik denk ook dat ik mijn werk 
dan beter doe. Als mensen zich op hun gemak voelen bij 
mij, voelen ze zich niet zo geremd om dingen te zeggen. 
Zo van: die mevrouw is zo keurig, laat ik dat maar niet 
zeggen. Hoe meer ze me vertellen, des te beter zullen 
mijn adviezen zijn.’

Bestuurslid

Ook Arjan Kuiper roemt de vrijheid van de zelfstandig-
heid. Daar staat wel iets tegenover: even een deur verder 
aankloppen voor een collegiaal advies is niet meer moge -

Jonge eenpitters

lijk. ‘Je kunt niet meer zomaar even sparren met een 
collega. Je zult zelf de knopen moeten doorhakken.’  
Dat is een nadeel, maar het is te ondervangen.  
Kuiper heeft als bestuurslid van de ring Utrecht (‘kan  
ik iedereen aanraden’) een groot netwerk en belt regel-
matig met een collega in Oudewater. ‘Zo heb je toch  
nog een klankbord.’
Hij heeft een ‘mooie algemene praktijk’ met van alles 
wat: wat ‘boedels’, wat ‘bv’tjes’. Zijn kosten zijn op orde. 
De meeste standaardwerkzaamheden zijn geautomati-
seerd (‘ik denk dat je daar wel in voorop moet lopen’)  
en hij is blij dat de goodwill voor het kantoor ná de 
recessie is bepaald. ‘Ik ken notarissen die zich helemaal 
suf betalen.’
Alleen wordt er nog weinig verhuisd in en rond 
Montfoort. Kuiper is benieuwd of de verlaging van  
de overdrachtsbelasting wat zoden aan de dijk gaat 
zetten. Een paar weken later, aan de telefoon, heeft  
hij er nog weinig van gemerkt. ‘Maar het is nu vakantie. 
Over een paar weken slaan de mensen vast massaal aan 
het huizen kopen.’

risicO

Een eigen praktijk beginnen, betekent natuurlijk  
altijd risico nemen. Zeker als het om een geheel nieuw 
kan toor gaat. Toch had Mirjam Luijer niet zoveel moeite 
om klanten te vinden. Noordwijk is een welvarende 
gemeente met een rijk achterland, dat scheelt. En er was 
geen overschot aan notarissen. Maar dat ze ‘helemaal 
geen last’ heeft van de crisis komt ook voor haar eigen 
conto. Kwestie van slim opereren. ‘De verbouwing aan 

‘Ik doe  
de dingen 
graag zoals 
ik wil’

|  F O T O  Harry Cock

v.l.n.r. Martijn van Rosmalen, 
Mirjam Luijer, Marny van der 
Laan en Arjan Kuijper.
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‘Al snel zag ik dat het de kans van 
mijn leven was’

mijn kantoor heb ik alleen door Noordwijkse vaklui 
laten doen. Dan kennen ze je en als je hen wat gunt, 
gunnen ze jou ook wat. Ik ben langs alle makelaars, 
banken en hypotheektussenpersonen in de regio 
geweest. En natuurlijk heb ik hier en daar een adver-
tentie geplaatst. Zo is het gaan lopen.’
Nooit een angstig moment gehad? ‘Nou, ik heb natuur-
lijk wel eens gedacht: als dat allemaal maar goed gaat. 
De maandelijkse aflossing aan de bank, je doorlopende 
financiële verplichtingen, het is niet niks. Maar echte 
zorgen, nee.’

Optimistisch 

Marny van der Laan uit het Oldambt heeft het toch wat 
moeilijker in de huidige marktsituatie. De woningmarkt 
wil hier net als elders niet op gang komen, maar boven-
dien kampt de streek waar ze zo van houdt met een paar 
andere problemen. De belangrijkste zijn vergrijzing en 
economische teruggang. ‘De ene maand gaat het goed, 
de andere maand vraag ik me af: halen we het einde  
van het jaar nog wel’, zegt ze. Voor één van haar mede-
werkers wordt een ontslagprocedure in gang gezet.  
Ze kan niet anders. De familiepraktijk en de onder-
nemingspraktijk (voornamelijk boerenbedrijven) 
houden het kantoor overeind.
Ze blijft optimistisch over de regio, maar waar haar 
optimisme precies op is gebaseerd, dat weet ze bij door-
vragen eigenlijk niet. Optimisme is ook een karakter-
eigenschap. Of ja, ze weet het toch wel. Toeristen zijn  
na een dag fietsen altijd zo enthousiast over de streek. 
Hier heb je nog ruimte, hier zijn nog rust en schone 
lucht! Dat is het succes van de leden van ondernemers-

vereniging Het Blauwe Lint die het Oldambt als 
 toeristische trekpleister weer op de kaart hadden gezet 
door bed and breakfasts te openen. En over het deels 
mislukte vastgoedproject De Blauwe Stad is heel 
eenzijdig negatief bericht door de media, vindt Van der 
Laan. ‘Niet alles is gerealiseerd en niet alle kavels zijn 
verkocht, maar de bewoners zijn wél heel tevreden.’
Ze gaat door. Ze is een Groningse. Het Oldambt komt  
er gewoon weer bovenop.

jOngste nOtaris

Ook Martijn van Rosmalen (33) begon voor zichzelf.  
Wat heet, hij was de jongste notaris van Nederland toen 
hij zijn praktijk in 2008 in Boxtel opende. Ook bij hem 
geen spoor van de crisis. ‘We hebben het juist heel druk. 
Tot juni hebben we 800 akten opgemaakt. Als de lijn 
doorzet worden het er dit jaar 1700.’ Toch zit zijn langste 
tijd als solitair notaris er al weer op. Van Rosmalen  
gaat fuseren met het Wösten van ’t Hooft, ook in Boxtel, 
waar hij in 2008 juist was weggegaan. ‘Ik heb het nu wel 
heel erg druk, ook met het draaiende houden van het 
kantoor’, verklaart Van Rosmalen. ‘Als we gefuseerd zijn, 
zal ik meer tijd hebben voor het notariële werk en ik  
zal me ook meer kunnen specialiseren. Cliënten stellen 
daar prijs op.’ 
Spijt van de beslissing om voor zichzelf te beginnen 
heeft hij absoluut niet. ‘Als deze kans zich niet had  
voorgedaan, was ik gewoon solitair notaris gebleven.  
En ik heb er heel veel van geleerd. Alles zelf moeten 
uitzoeken, cliënten werven, tegen concurrerende 
tarieven je diensten aanbieden. Het heeft me verder 
gevormd, als mens en als ondernemer.’ 

|  F O T O  Harry Cock
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Colette Kruis-Sweere, notaris  
bij notariskantoor Kruis-Sweere

Jan Janssens, kandidaat-notaris 
bij Scholten & Wilmink Notarissen

Stelling:

Het oprichten van een Notarisbank 

kent
vooral

voordelen

Al enige tijd gaan er in het notariaat 
stemmen op voor de oprichting van een 
zogenoemde ‘Notarisbank’. Een eigen 
bank voor het notariaat onafhankelijk  
van (eventueel faillerende) reguliere 
banken en met als voornaamste doel  
het veiligstellen van derdengelden.  

‘Ik vraag mij af waarom we als notarissen een 
Notarisbank zouden willen. Het depositoga-
rantiestelsel is toch van toepassing? Als je als 
notaris je derdengelden op een bank plaatst 
die onder het garantiestelsel valt, heb je aan  
je verplichtingen voldaan. Waarom zouden  
we als notaris roomser dan de paus moeten 
worden en een “betere” bank moeten 
beginnen? Verzekeringsmaatschappijen 
hebben al aangegeven dat er sprake is van 
overmacht als een “gegarandeerde bank”  
waar de derdengelden zijn ondergebracht 
failliet zou gaan. Er kan je dan als notaris  
niets verweten worden.
Een Notarisbank zou een monopoliepositie 
krijgen als alle notarissen verplicht worden  
de derdengelden op deze bank te plaatsen.  
Dit brengt met zich mee dat de rente die op de 
derdengelden wordt vergoed, niet meer onder-
handelbaar is. Hetzelfde geldt voor de kosten 
die een dergelijke bank in rekening zou gaan 
brengen. Ik meen dat de KNB – behalve het 

Is dat ook zo? Of zijn er ook nadelen?  
In de ledenraad van september en 
november wil het bestuur dit onderwerp 
bespreken. Hebt u hierover ook een 
mening, laat die dan horen op de eerst-
volgende ringvergadering of op het 
Forum van NotarisNet.

vermijden van risico van faillissement – nog 
een andere reden had voor de oprichting van 
een Notarisbank. En dat is het voorkomen dat 
notarissen een greep doen in de derdengelden 
ten behoeve van zichzelf. Dan ga ik ervan uit 
dat als er een Notarisbank komt, je ook niet 
meer vrijelijk over de derdengelden kunt 
beschikken. Je zult alle opdrachten die je  
per dag (!) uit wilt laten voeren, moeten 
aanmelden. Deze zullen dan door de mede-
werkers van de Notarisbank beoordeeld 
worden, voordat tot overboeking wordt over-
gegaan. Dit brengt een heleboel onnodige 
kosten met zich mee, nog afgezien van de extra 
tijd die ermee gemoeid zal zijn. Het moge 
duidelijk zijn dat ik een tegenstander ben  
van de Notarisbank.  
Ik spreek dan ook de hoop uit dat de KNB 
zorgvuldig te werk gaat en onderzoekt of  
de beoogde voordelen wel opwegen tegen  
de ernstige nadelen die het notariaat zouden 
treffen.’

‘Met de stelling ben ik het van harte eens. 
Natuurlijk kleven er nadelen aan een Notaris-
bank, maar eindelijk heeft het notariaat weer 
eens echt de kans aan de consument te laten 
zien wat “rechtszekerheid” inhoudt. Wij 
ontlenen ons bestaansrecht grotendeels aan 
het bieden van die rechtszekerheid, maar 
rechtszekerheid is niet “sexy”. Totdat het over 
geld gaat en wij rechtszekerheid via de porte-
monnee van de consument tastbaar en begrij-
pelijk kunnen maken. In de vergadering van 
de ledenraad van 22 juni heeft KNB-bestuurs-
 lid Myrna Blocks aangegeven wat de voor-
delen van een Notarisbank zouden kunnen 
zijn. En collega Tempelaar legt in het WPNR 
6893 haarfijn zijn zienswijze uit. Maximale 
zekerheid met betrekking tot de derden-
gelden, kostenreductie (lang leve het PEC!), 
vereenvoudiging van het toezicht en eindelijk 

echt onafhankelijk van de lokale bank. 
Allemaal argumenten waar naar mijn mening 
geen speld is tussen te krijgen. Die onafhan-
kelijkheid baart notarissen grote zorgen.  
En dat baart mij juist weer, nog grotere, 
zorgen. Notarissen willen graag een kwali-
teitsrekening (blijven) aanhouden bij de 
lokale bank, “omdat ik bij die bank voor mijn 
cliënten betere voorwaarden kan bedingen”. 
Ik vertaal dat het liefst met: “omdat ik doods-
benauwd ben voor het feit dat die miljoenen 
euro’s aan derdengelden straks elders moeten 
worden ondergebracht en dat ik daarom van 
de lokale bank geen opdrachten meer krijg”. 
Tot zover ons “unique selling point” dat we 
onafhankelijkheid noemen. En tot slot: 
zouden we er als notariaat misschien toch  
ook iets aan kunnen verdienen...?’
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Michael Lentze, notaris bij  
notariskantoor Ellens & Lentze

Martin Tempelaar, kandidaat-notaris 
bij notariskantoor Daemen

Ronald Brinkman, notaris 
bij Vechtstede Notarissen

‘De stelling gaat wat mij betreft al een stap  
te ver. Voordat gekeken wordt naar voor- en 
nadelen van een Notarisbank zou eerst de 
noodzaak moeten worden onderzocht. Artikel 
25 Wet op het notarisambt (Wna) verplicht de 
notaris een kwaliteitsrekening aan te houden 
bij een financiële instelling in Nederland. 
Wanneer de overheid deze verplichting aan 
notarissen oplegt, zou daar ook een garantie 
tegenover moeten staan voor het geval de 
financiële instelling “omvalt”. Vanuit verschil-
lende kanten is aangegeven dat de overheid 
deze garantie niet geeft. Een officiële brief 
vanuit het ministerie van Financiën heb ik nog 
niet gezien. Mocht die brief er toch zijn, dan 
heb ik twee vragen: Waarom gaan we hiervoor 
niet de barricades op? En waarom worden we 
dan nog gedwongen bij in Nederland geves-
tigde financiële instellingen te bankieren? 
Terug naar de stelling. Ik zie louter nadelen. 

‘Naar mijn mening kent een Notarisbank 
inderdaad vooral voordelen. De recente 
geschiedenis leert dat ook banken kunnen 
omvallen. De Notarisbank die ik voor mij zie 
ontvangt slechts gelden en betaalt die op het 
juiste moment aan de rechthebbende. 
(Andere) commerciële activiteiten dient de 
Notarisbank niet te ondernemen. Hierdoor 
heeft de klant van de Notarisbank maximale 
zekerheid dat zijn geld niet in een faillisse-
ment van de bank, ook al is het een derden-
geldenrekening, meegesleurd kan worden. 
Daarnaast kan de Notarisbank aanvullende 
diensten verlenen in het betalingsverkeer.  
Is het niet een gek idee dat de koopsom van 
een woning op de derdengeldenrekening 
wordt geparkeerd, maar de betaling van 
bijvoorbeeld een auto vooraf op een gewone 
rekening van de garagehouder wordt voldaan? 

Ten eerste ben ik als notaris ook ondernemer. 
Een Notarisbank beperkt mijn ondernemer-
schap. Door regelmatig met de banken te 
onderhandelen over rentevergoedingen heb ik 
een voordeel ten opzichte van notariskantoren 
die hierover niet onderhandelen: rentevergoe-
dingen werken door in het bedrijfsresultaat en 
een hogere rentevergoeding is voor sommige 
cliënten een overweging voor mijn kantoor  
te kiezen. 
In de tweede plaats: er zal moeten worden 
onderhandeld over de voorwaarden, zoals 
rentevergoeding. Wie gaat deze onderhande-
lingen voor de notarissen aan: KNB-bestuur of 
-bureau? Wanneer we ervan uitgaan dat resul-
taten uit het verleden garanties geven voor de 
toekomst, heb ik onvoldoende vertrouwen in 
haar onderhandelingscapaciteiten.
En in de derde plaats de kosten. Een bank heeft 
een organisatie nodig. Waarom een organisatie 

De Notarisbank zou hier een goede oplossing 
kunnen zijn. De koper loopt geen faillisse-
mentsrisico of het risico dat de garagehouder 
wel incasseert, maar niet levert. Zie hiervoor 
bijvoorbeeld een uitzending van “TROS 
Opgelicht”. De verkoper heeft de zekerheid  
dat hij wordt betaald omdat hij weet dat de 
koopsom op de Notarisbank gestort is. In een 
wereld waarin steeds meer via internet wordt 
verkocht, geeft de Notarisbank het vertrouwen 
dat de koopsom niet verdwijnt zonder dat er 
geleverd wordt. De notaris staat tussen partijen. 
De Notarisbank zou deze functie in het 
betalingsv erkeer kunnen vervullen zodat deze 
een bijdrage kan leveren aan het vergroten  
van vertrouwen in het handelsverkeer. Zie  
voor een uitgebreidere bespreking van voor- 
en nadelen mijn artikel in het WPNR 6893.’

‘Eens! Een van de belangrijkste dingen die we 
hebben geleerd van de crisis van de afgelopen 
jaren is dat ook mega-instellingen als banken 
kunnen omvallen. En juist op het vlak van het 
“borgen van geld” ligt een van de belangrijkste 
functies van de notaris: zorgen dat transacties 
met grote belangen tot een goed eind worden 
gebracht. De notaris heeft niet alleen als taak 
de juridische en fiscale aspecten van de trans-
actie te begeleiden en bewaken, maar dient 
het bij de transactie betrokken bedrag ook  
“uit de macht van partijen” te halen. Eigenlijk 
best gek dat we daarbij afhankelijk zijn van 
commerciële instellingen als banken, die met 
geld van cliënten geld willen verdienen en dus 
risico’s (gaan) lopen. Voor een notaris is het 

geld van een cliënt heilig: daar blijf je van af! 
Slechts met de akte of het advies verdient de 
notaris zijn of haar geld, niet met het geld van 
de cliënt. Het zou dan ook mooi zijn als er 
absolute zekerheid en veiligheid bestaat voor 
gelden van cliënten bij notariële transacties. 
Een Notarisbank kan die zekerheid voor  
99 procent geven. Daarnaast zou de Notaris-
bank voor andere beroepsgroepen aantrekke-
lijk kunnen zijn. Ik kan me voorstellen dat 
deurwaarders, advocaten en eventueel accoun-
tants zich, om hun cliënten meer zekerheid te 
kunnen bieden, aangetrokken voelen tot het 
idee van een “eigen bank” en daarin wellicht 
zelfs willen participeren. Doen dus!’

optuigen met alle daarbij behorende kosten 
voor een zo kleine beroepsgroep? Vanuit het 
notariaat klinkt dit argument al steeds luider 
over ons pensioenfonds. Waarom dan nog een 
kostenpost erbij verzinnen?’
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‘E
en jaar of tien, vijftien geleden 
begon onder Europese privaat-
rechtjuristen het gevoel te leven 
dat de ontwikkelingen binnen 

Europa zó snel gaan en dat er zoveel gebeurt 
dat het moeilijk is het overzicht te houden’, 
vertelt Sjef van Erp. ‘Daarom namen ongeveer 
vijf jaar geleden zo’n dertig juristen uit heel 
Europa het initiatief om een internationaal 
instituut op te richten, vergelijkbaar met het 
American Law Institute, het ALI. Dat is een 
instituut dat vanuit de praktijk is opgericht  
en dat voor overzichten op bepaalde rechts-
gebieden zorgt. Bijvoorbeeld: hoe heeft het 
contractenrecht zich binnen de VS ontwikkeld 
en welke uitgangspunten zijn er? Het is een 

soort herformulering van de bestaande  
regelgeving, restatements genaamd.’
Die restatements worden geschreven door 
wetenschappers die gezaghebbend zijn  
op hun terrein en bovendien oog voor de 
behoeften van de praktijk hebben. Het deze 
zomer opgerichte European Law Institute,  
het ELI, is op dezelfde leest geschoeid als  
het American Law Institute. Van Erp hoort  
bij de initiatiefnemers tot de oprichting.  
‘Die overzichten hebben groot gezag in de VS. 
Het zijn geen wetten, maar rechters nemen de 
oplossingen uit de restatements wel over. Zo 
leiden ze tot rechtseenheid, en dat is ook wat 
wij met het ELI beogen’, legt Van Erp uit. 

T E K S T  Henriëtte van Wermeskerken |  F O T O  Truus van Gog

In juni is het European Law Institute (ELI) opgericht. Het voornaamste doel 
is unificatie van rechtsregels. Sjef van Erp, hoogleraar Vermogensrecht en 
Europees Privaatrecht in Maastricht, is vanaf het begin nauw betrokken 
geweest bij het ontstaan van het ELI. Aan Notariaat Magazine vertelt hij  
wat het ELI is, wat er gebeurt en wat het voor het notariaat kan betekenen. 

Werkbare oplossingen 
 voor de praktijk

European Law Institute 

WerkBare OplOssingen

Het ELI is uitdrukkelijk geen lobbyclub, 
benadrukt Van Erp. Het gaat om de inhoud, 
om het belang van Europa, en niet om allerlei 
belangengroepen. Een ander uitgangspunt is 
dat de praktijkjuristen de belangrijkste stem 
hebben. ‘De wetenschappers moeten een 
stapje terug doen en dat is niet altijd gemak-
kelijk’, zegt Van Erp. ‘Maar de bedoeling is dat 
we met werkbare oplossingen voor de juridi-
sche praktijk komen. Dáárvoor moeten we 
onze wetenschappelijke kennis inzetten, niet 
voor mooie theorieën.’
Van Erp vindt dan ook dat notarissen moeten 
zorgen dat hun stem wordt gehoord binnen 
het ELI. ‘Denk niet: weer zo’n instituut, laat 
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maar. Nee, je kunt je beter aansluiten. Ik heb 
gemerkt dat bijvoorbeeld Duitse rechters 
werkelijk invloed hadden op regelgeving in 
Europees verband door er gewoon te zijn, door 
goed vertegenwoordigd te zijn. En de Europese 
advocaten, verenigd in de Conseil des barreaus 
Européens (CCBE) hebben ook direct het 
belang gezien. In een later stadium is ook de 
CNUE, de Conseil des Notariats de l’Union 
Européenne, bij het ELI betrokken. De CNUE 
vertegenwoordigt bij de Europese instel-
lingende gezamenlijke belangen van de 
lidstaten. Het kan zinvol zijn dat het Neder-
landse belang rechtstreeks bij het ELI wordt 
vertegenwoordigd, via de KNB of door indivi-
duele notarissen.’
Van Erp ziet kansen voor het Nederlandse 
notariaat om nu invloed uit te oefenen door 
zich aan te sluiten bij het ELI. ‘Wat het ELI 
voor het Nederlands notariaat kan betekenen, 
hebben de notarissen voor een deel zelf in  
de hand.’

cOntractenrecht en  

OnrOerend gOed

Hoe gaat het ELI zorgen voor unificatie van 
rechtsregels? Van Erp: ‘Het ligt in de rede dat 
het ELI, net als het ALI, een soort restatements 
gaat maken. Een andere mogelijke taak is dat 
wij unificatieprojecten gaan evalueren. Als het 
Gemeenschappelijk Referentiekader voor het 
contractenrecht er eenmaal is, medio oktober, 
dan zou de evaluatie daarvan over enige tijd 
typisch een taak voor het ELI kunnen zijn.’ 
Begin dit jaar is het ontwerp voor het Gemeen-
schappelijk Referentiekader, ook bekend 
onder de Engelse naam (Draft) Common 
Frame of Reference (CFR) gepresenteerd. Na de 
reactie van de Europese Commissie is het CFR 
vereenvoudigd. Het omvat in de huidige vorm 
alleen contractenrecht. ‘Wat de status van het 
CFR wordt is nog niet bekend’, zegt Van Erp. 

‘ Wat het ELI voor het Nederlands notariaat 
kan betekenen, hebben de notarissen voor 
een deel zelf in de hand’

Prof. mr. j.H.M. (Sjef) van Erp begon zijn 
carrière bij het notarieel juridisch bureau 
van de KNB. Sinds 1997 is hij hoogleraar 
Vermogensrecht en Europees Privaatrecht  
bij de Universiteit van Maastricht, maar voor 
een klein deel van zijn tijd werkt hij weer 
voor de KNB, op detacheringsbasis, als 
adviseur voor Europees recht. Van Erp 
ver tegenwoordigt de KNB bij de CNUE,  
de Conseil des Notariats de l’Union  
Européenne in Brussel. 

KNB-bestuur: Wees voorzichtig met CROBECO
De burger in de Europese Unie wil eenvoudiger 
mogelijkheden voor de overdracht van zijn huis, 
wanneer dat huis in een ander land ligt. Een 
Nederlander draagt zijn huis in Spanje over aan 
een andere Nederlander, of een Belg zijn huis in 
Oostenrijk aan een andere Belg. Dat zou in het 
eigen land, dus Nederland of België, moeten 
kunnen bij de eigen notaris. Het CROBECO-
project van de ELRA is een opstap om dit mogelijk 
te maken. Een mooi Europees initiatief. 
Maar voor de notariële practicus past hier op dit 
moment nog voorzichtigheid. De weg naar het 
eindpunt is lang, er zijn nog veel obstakels. Het 
CROBECO-model is gebaseerd op afspraken 
tussen bewaarders, maar het Kadaster neemt 
geen aansprakelijkheid voor de inhoud van de 
notariële akte. De notaris die de akte passeert, 
draagt hiervoor de volle verantwoordelijkheid. 
Hij moet ten aanzien van het buitenlandse huis 
volledig voldoen aan zijn onderzoeksplichten  
en aan de Belehrung. Dat kan verraderlijk zijn.  
Er kunnen beperkingen spelen van een soort dat 
het Nederlandse recht in het geheel niet kent,  
er kunnen verplichtingen zijn tegenover derden, 
bijvoorbeeld de buitenlandse fiscus. En, last but 
not least, de verzekeraar van de notaris moet  
zijn optreden willen dekken. 
Het CROBECO-project past in een verder 
éénwordend Europa en staat zo beschouwd 
wellicht voor het begin van de aanleg van een 
nieuwe Europese snelweg. Wanneer de snelweg 
er eenmaal ligt, zal hij gebruikt gaan worden. 
Het is aan de Europese notarissen om met 
elkaar aan de slag te gaan om aantrekkelijk 
vervoer over die snelweg mogelijk te maken. Het 
project CROBECO moet het notariaat in Europa 
een nieuwe prikkel geven om nauwer te gaan 
samenwerken op een praktisch niveau. 

‘Waarschijnlijk wordt het geen verordening, 
maar een zogenaamd optioneel instrument 
waar contractspartijen voor kunnen kiezen. 
Eigenlijk dus een 28e rechtsstelsel binnen de 
Europese Unie (EU). Dat levert internationaal 
privaatrechtelijke vragen op, zoals: Kun je wel 
een privaatrecht van de EU kiezen? Wat doe je 
met de hiaten die de honderdvijftig artikelen 
van het CFR onvermijdelijk zullen bevatten? 
Moet je die invullen met het recht van de 
lidstaten? Daar komt waarschijnlijk een IPR-
verordening voor. De Europese Commissie  
zal in oktober haar plannen kenbaar maken. ’
Er zijn tal van ontwikkelingen in het inter-
nationaal privaatrecht. Zo zijn er ontwerp-
verordeningen op onder meer het terrein van 
het huwelijksgoederenrecht en het erfrecht.  
Van Erp: ‘Het internationaal privaatrecht is 
verbrokkeld en verspreid. Onderlinge afstem-
ming zou voor de praktijk heel goed zijn.’
Een andere mogelijke taak voor het ELI ligt  
op het terrein van een nieuw project dat  
is opgezet door de European Land Registry 
 Association, het ELRA, waarvan de voor malige 
hoofdbewaarder van het Nederlandse 
kadaster, Wim Louwman, nu voorzitter is.  
Dit project draagt de naam Cross Border 
 Electronic Conveyancing (CROBECO, zie ook 
Kader). ‘Er lopen momenteel pilots in Portugal 
en Spanje en binnenkort ook in Engeland’, 
zegt Van Erp. ‘Hierbij kunnen bijvoorbeeld  
een Nederlandse koper en verkoper van een  
in Spanje gelegen onroerend goed bij een 
Nederlandse notaris een akte laten opmaken. 
De stukken moeten wel voldoen aan de 
Europese verordeningen en aan de eisen die  
de individuele landen stellen. Zo wordt de 
internationale overdracht van onroerend  
goed een stuk eenvoudiger.’

Oprichting

De totstandkoming van het ELI ging niet 
zonder slag of stoot. Een paar jaar na de eerste 
bijeenkomst bleek dat men bij het Europees 
Universitair Instituut (EUI) in Florence met een 
vergelijkbaar initiatief bezig was. Er volgden 
verschillende bijeenkomsten voordat beide 
groepen het op hoofdlijnen eens werden over 
het nieuwe instituut. Vervolgens werd een 
tender uitgeschreven naar aanleiding waarvan 
vooral universiteiten belangstelling toonden. 
‘Het ELI kon in iedere Europese stad gevestigd 
worden’, zegt Van Erp. ‘Het zou ondergebracht 
kunnen worden bij een universiteit, maar ook 
bij een ministerie van Justitie of een beroeps-
organisatie. Een van de criteria was dat de 

financiering voor vier jaar rond moest zijn,  
en dat bleek voor de Nederlandse universi-
teiten onoverkomelijk.’
Uiteindelijk is het ELI een internationale 
vereniging naar Belgisch recht geworden,  
met de statutaire zetel in Brussel. Van Erp: 
 ‘Die rechtsvorm was het meest gunstig, ook 
fiscaal. Maar het secretariaat zit in Wenen.’ 
Na de oprichting vond een oprichtings -
vergadering plaats op 9 juni in Parijs. Het  
ELI is momenteel op zoek naar een directeur.  
Voorzitter van het ELI is Sir Francis Jacobs  
uit het Verenigd Koninkrijk. Leden van het  
ELI kunnen zowel natuurlijke personen als 
rechtspersonen zijn. 
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Cloud computing. De term roept een 
onbestemd gevoel op door de vele 
definities. Mailen via een hotmail-
account of telebankieren is een 

vorm van cloud computing, maar dat geldt ook 
voor het beproefde outsourcingmodel zoals 
multinationals dat al heel lang gebruiken.  
Zij laten hun servers met daarop applicaties 
draaien in het rekencentrum van hun ICT- 
leverancier. Het is vooral dat laatste model  
dat cloud computing interessant maakt voor 
notariskantoren. ‘Cloud computing brengt  
het aloude outsourcingconcept binnen bereik  
van mkb-bedrijven’, benadrukt Henk Karman, 
directeur van DVBS. ‘De servers zijn tegen-
woordig zo krachtig, dat de data die vroeger 
verdeeld werd over dertig servers nu op  
een enkele server kan staan. Als klant heb je 
een virtuele server. Je deelt de hardware met 
andere klanten, maar de data is wel degelijk 
afgeschermd. Door die virtualisatie wordt de 
prijs per server lager en de dienst goedkoper. 
Voor tachtig euro per gebruiker kun je al 
Microsoft Office, mail en antivirussoftware 
afnemen.’

DVBS stelt over het internet infrastructuur  
ter beschikking. ‘Het is een vorm van cloud 
computing’, aldus Henk Karman. ‘Het geeft  
je webbrowser toegang tot je applicatie.  

Dat heeft een aantal voordelen. Hierdoor heb 
je als bedrijf niet alleen geen eigen server meer 
nodig, maar je profiteert ook van de kennis 
van het datacenter. Notariskantoren zijn in  
de regel niet heel groot. Ze hebben “kleine” 
ICT-adviseurs. Die hebben niet dezelfde vaar-
digheid als de medewerkers van een reken-
centrum. Een rekencentrum kan een hogere 
beschikbaarheid van het systeem garanderen. 
En een betere beveiliging. Back-ups van 
bedrijfsspecifieke informatie worden via  
een beveiligde lijn naar een ander datacenter 
gestuurd. Je lift mee met de nieuwste techno-
logie. Veel bedrijven kopen hun licenties  
om de vijf jaar. Daardoor missen ze actuele 
beveiligingsopties.’
Sommige klanten aarzelen vanwege het  
beeld van data die zich ‘ergens op de wereld’ 
bevindt. Karman: ‘Die laat ik ons datacenter 
van binnen zien. Dan zie je dat er wel degelijk 
kasten met servers staan. Je moet cloud 
computing tastbaar maken. Ik geloof niet  
dat de drempels dan nog hoog zijn.’ 

kaBeltje

‘Het is een sneller systeem, alles werkt beter’,  
is de ervaring van Egbert Willems van notaris-
kantoor Hölscher Ter Braak Willems Twentse 
Notarissen. De server van het kantoor is sinds 
vorig jaar ondergebracht bij een systeem-
beheerder. ‘Notarissen staan niet bekend  
als early adaptors. Waar zijn wij goed in? 

Het adviseren van mensen en het opstellen van 
aktes. Ik heb belangstelling voor ICT, maar ik 
heb er geen verstand van. We hebben het nu 
zo geregeld dat ik mij er geen zorgen meer 
over hoef te maken. We hebben geen grote pc’s 
meer maar zogenaamde ‘thin clients’, alleen 
een beeldscherm en een toetsenbord. De 
beveiliging van het netwerk is aangepast,  
er is een nieuw wachtwoordenbeleid, we 
hebben minder last van virussen. Dat zijn 
allemaal verbeteringen. In de oude situatie 
hadden we last van het systeembeheer. Als er 
een update moest worden gedaan – dat zijn er 
toch al gauw een paar per maand – gebeurde 
dat vaak tussen de middag. Dan was die appli-
catie even niet beschikbaar. Als er dan iets 
tegenzat, werd het al vervelender. Nu merk je 
daar niets meer van. De verbeterde prestaties 
van het systeem en het hogere niveau van 
dienstverlening waren voor ons doorslag-
gevend om hiervoor te kiezen.’
Het notariskantoor ging niet van de ene op de 
andere dag overstag. ‘We hebben een periode 
drie vestigingen gehad. Op één locatie was een 
serverruimte ingericht. De andere kantoren 
haalden hun data uit dat gebouw. Servers 
kunnen crashen. Om de risico’s te vermin-
deren, was de server dubbel uitgevoerd.  
Die server was inmiddels aan vervanging toe. 
Voor ons was dat het moment om het over een 
andere boeg te gooien. We wilden schaalbaar-
heid. We wilden de meest recente software en 
we wilden een fixed price. Als je na gaat denken 
over cloud computing heb je de neiging om 
zwaar te tillen aan de kwetsbaarheid. Maar we 
hadden in de eerdere periode al gemerkt dat 

Meeliften met de nieuwste
 technologie

Steeds meer organisaties doen hun server de deur uit en brengen hun data en 
applicaties onder bij een andere partij. Wat zijn de voor- en nadelen van cloud 
computing voor een notariskantoor?

T E K S T  Peter Steeman |  B E E l D  Truus van Gog

Meeliften met de nieuwste 
technologie

Meeliften met de nieuwste
 technologie

 Meeliften met
de nieuwste
  technologie

Werken in de cloud 
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Notarissen. Maar er zijn ook klanten die  
van beide clouds gebruikmaken.’ 
Om de prijs-kwaliteitverhouding goed te 
kunnen waarderen, is het essentieel dat een 
organisatie een reëel beeld van zijn traditio-
nele ICT-kosten heeft. Dat is nog niet zo een -
voudig, is de ervaring van Karsten. ‘Mensen 
vergelijken de cost of ownership van cloud 
computing met hun bestaande situatie en 
vinden dat het elkaar niet veel ontloopt. Maar 
dat komt vaak omdat ze onvoldoende zicht 
hebben op de werkelijk gemaakte kosten. 
Hoeveel mensen zijn er in de praktijk druk 
met virusproblemen? In een cloudomgeving 
wordt dat veel beter gemanaged. Voor organi-
saties als een notariskantoor komt een perfor-
mance en een systeembeheer binnen bereik 
die veel hoger is dan ze in de bestaande situatie 
hadden. Als je diezelfde kwaliteit zelf zou 
inkopen, ben je twee tot drie keer duurder uit.’

schijnzekerheid

Wie kiest voor cloud computing moet wel 
opletten dat hij niet alle ICT-kennis kwijtraakt. 
Zorg voor een adviseur die als intermediair 
kan optreden tussen het notariskantoor en de 
service provider, is de tip van Olga Javornik, 
directeur van Hermans & Schuttevaer Nota-
rissen. Javornik. ‘Je hebt met verschillende 

het niet uitmaakt waar de server staat. Je hele 
organisatie is nu weliswaar afhankelijk van dat 
ene kabeltje, maar dat geldt ook voor stroom.’

druk

De belangstelling voor cloud computing wordt 
bij bedrijven vooral aangewakkerd door de 
lagere kosten. Je hoeft je oude server niet  
te vervangen en je betaalt alleen voor de  
werkplekken die in gebruik zijn. Krimpt de 
bezetting? Dan dalen de kosten direct. Nog 
goedkoper wordt het wanneer je als bedrijf 
applicaties uit een zogenaamde ‘public cloud’ 
haalt. Enrico Karsten van ICT-bedrijf Nexct  
legt uit hoe het werkt. ‘Een aantal kantoor-
applicaties zijn gewoon geworden. Daar moest 
je vroeger een licentie voor aanschaffen.  
Steeds meer softwareproducenten bouwen  
een shared hostingomgeving. Je kunt het 
vergelijken met Hotmail. Je zou daar ook als 
notariskantoor gebruik van kunnen maken. 
Maar in die public cloud kun je niet voor 
bedrijfskritische applicaties terecht. Voor  
die private cloud kun je bij ons terecht. Een 
notariskantoor kan de applicaties voor bijvoor-
beeld de urenadministratie en de koppeling 
met het Kadaster in een geïsoleerde omgeving 
laten draaien. Zo’n private cloud hebben  
we gebouwd voor Hermans &  Schuttevaer 

leveranciers te maken. De service provider 
heeft verstand van de hardware, maar meestal 
niet van de bedrijfskritische applicaties. Voor 
het practice management systeem heb je als 
notariskantoor een andere leverancier. Als  
er iets hapert en die twee leveranciers wijzen 
naar elkaar, zit je daar als klant tussen. Een 
dedicated server bij een provider is een vorm 
van cloud computing die al jaren bestaat. Nu 
dataopslag en bandbreedte steeds goedkoper 
worden, wordt het ook voor notariskantoren 
aantrekkelijk. Het nieuwe van cloud computing 
zit in de public cloud. Privé is een public cloud 
prima, maar voor een notariskantoor vind ik 
het geen optie. Als notariskantoor moet je te 
allen tijde bij je data kunnen en weten waar 
het staat. Ik wil niet dat notariële gegevens  
op een rekencentrum ergens op de wereld 
zijn opgeslagen waar misschien andere juri-
dische regels gelden over de openbaarheid 
van informatie.’ 
Ze kent de notarissen die kiezen voor een 
eigen server omdat het veiliger is. ‘Ik heb in 
het verleden als ICT-adviseur notariskantoren 
bezocht die geen afstand wilden doen van hun 
eigen server. Ze kiezen voor een schijnzeker-
heid. Ze hebben bijvoorbeeld een mannetje 
dat de back-up komt doen. Maar als je ze 
vraagt of ze wel eens het systeem opnieuw 
hebben geïnstalleerd aan de hand van die 
back-up, hebben ze dat nog nooit gedaan.  
Ik zou geen oog dicht doen als de server van 
het kantoor ergens in een meterkast was 
ondergebracht.’ 

Meeliften met de nieuwste
 technologie

Meeliften met de nieuwste 
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Wat is cloud computing?

In cloud computing worden alle servers, 
netwerken en applicaties beschikbaar gesteld 
aan gebruikers via het internet. De cloud levert 
gebruikers dezelfde functionaliteit als een 
intern datacenter. Er zijn verschillende type 
clouds: private, public en hybride. Een private 
cloud wordt door een enkel bedrijf gebruikt. 
Bij een public cloud wordt de omgeving 
gedeeld door meerdere afnemers. Een hybride 
cloud is een mix van beide.

‘Ik zou geen oog dicht doen als de server 
van het kantoor ergens in een meterkast 
was ondergebracht’
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Wij zoeken:

2 kandidaat-notarissen met ten minste 3 jaar praktijkervaring

Wij zijn geïnteresseerd in kandidaten met een praktische, cliëntgerichte instelling, voor wie een gezonde 
verhouding tussen empathie en commercieel inzicht een must zijn. Deskundigheid is uiteraard belangrijk, maar
een gezonde levensvisie niet minder. 

Zoals de huidige maatschappij en wereld laten zien, is groot zeker niet altijd mooi en goed, maar zit de kracht
van een organisatie in de persoonlijke kwaliteit van de individu en zijn/haar gevoel voor teamgeest.

Geïnteresseerden nodigen wij gaarne uit een handgeschreven sollicitatie voorzien van een curriculum vitae te
richten aan:
Den Hartog Heuff Notarissen, ter attentie van de kantoormanager, de heer Eric den Hartog, Postbus 848, 
6800 AV Arnhem. Telefoonnummer 026-3843430.

Het spreekt voor zich dat u kunt rekenen op een snelle reactie en vertrouwelijke behandeling van uw gegevens.

Voor een eerste indruk van en algemene informatie over ons kantoor vragen wij u onze website 
www.denhartogheuff.nl te bezoeken.

Den Hartog Heuff Notarissen is

een eigentijds kantoor, gevestigd

aan de rand van het centrum van

Arnhem, aan de prominente

Velperweg naast het voormalig

AKZO Hoofdkantoor.

Bij Den Hartog Heuff Notarissen

zijn op dit moment 13 personen

werkzaam, waaronder twee 

kandidaat-notarissen, een 

kantoormanager en twee 

notarieel medewerkers alsmede

een professioneel secretariaat.

Het kantoor vindt zijn oorsprong

in het jaar 1812, heeft een zeer

uitgebreide cliëntenkring en kent

een algemene praktijk.

Onze kantoororganisatie wordt

ondersteund door een heden-

daagse kantoorautomatisering 

die er voor zorgt dat efficiënt en

nauwkeurig werken wordt 

gerealiseerd.

bereidt zich voor op haar 200-jarig bestaan



Nora Schadee (conservator 
Museum Rotterdam):
‘De voorstelling op het  
glas toont een notaris die 
een testament opmaakt. 
IJverig zit hij te schrijven; de 
inktpot binnen handbereik. 
“Nec temere, nec timide” 
(“Noch roekeloos, noch laf ”) 
luidt het opschrift.  
Een treffende karakteristiek 
van de gewenste beroeps-
houding van een notaris.
Niet alleen de voorstelling, 
ook de stijl trok de aandacht 
van het Museum Rotterdam. 
De graveur gebruikte daar -
voor de techniek van de 
radgravure. Daarbij houdt 
hij het glas tegen een snel 
draaiend wieltje waarop 
diamantpoeder zit. Met  
het wieltje slijpt hij laagjes  
uit het glas, zodat een mat 
oppervlak ontstaat met  
meer of minder reliëf.
Het glas is gemaakt door  
een Rotterdamse graveur  
ter ere van de benoeming  
op 29 september 1749 van 
mr. Willem Montauban  
uit Rotterdam tot notaris  
in het gewest Holland.
Een groep Rotterdamse 
notarissen heeft het glas  
in 2007 aan het museum 
geschonken.’

Hebt u ook een beeld, 
schilderij of ander bijzonder 
voorwerp dat te maken heeft 
met het notariaat, mail dan 
naar nm@knb.nl.

m e n s

|  F O T O  Theo van Pixteren
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D
e term ‘kandidaat-notaris’ moet 
worden afgeschaft, liefst vandaag 
nog. Dat vindt 63 procent van  
de ondervraagde kandidaten  

die deelnamen aan het Groot Kandidaten 

Onderzoek 2011. De term is ouderwets, dekt 
niet de lading, schept verwarring, en mensen 
denken dat je nog in opleiding bent.
809 kandidaten namen dit jaar deel aan  
het onderzoek, oftewel 44 procent van alle 
kandidaat-notarissen, tegen 492 in 2006. 
Gezien de man-vrouwverhoudingen onder  

de kandidaat-notarissen deden meer vrouwen 
mee dan mannen: 65 tegen 35 procent. De 
respons was onder mannelijke en vrouwelijke 
kandidaten vrijwel gelijk (43 tegen 44 procent).
In grote lijnen is er, vergeleken met het vorige 
Groot Kandidaten Onderzoek uit 2006, niet zo 
gek veel veranderd. Zo is de meerderheid van 
de kandidaten nog altijd zeer te spreken over 
de inhoud van het werk: 80 procent vindt het 
werk voldoende afwisselend, 77 procent geeft 
aan dat het werk voldoende uitdaging biedt  
en dat er voldoende vrijheid is om zelf beslis-
singen of actie te ondernemen. Driekwart 
vindt dat het werk goed aansluit bij hun capa-
citeiten, 13 procent vindt van niet. De rest heeft 
daar geen mening over. De overgrote meerder-
heid vindt de sfeer tussen collega’s heel prettig 
en is blij met de zekerheid van een baan.

Werklust

Wel nieuw is de hoge mate van specialisatie 
onder kandidaat-notarissen: nog maar vijf jaar 
geleden werkten zeven van de tien kandidaten 
op een kantoor dat niet in één of meer rechts-
gebieden was gespecialiseerd. Anno 2011 werkt 
twee derde van de kandidaten (63 procent) in 
één rechtsgebied, een derde (35 procent) in 
twee rechtsgebieden en slechts 8 procent geeft 
aan in de algemene praktijk te werken. 
Het verbaast Hans Erkamp, ringvoorzitter in 
Alkmaar, dat nog maar zo weinig kandidaten 
zich bekwamen in de algemene praktijk. ‘Als  
je later notaris bent, zul je toch echt van alle 
markten thuis moeten zijn. Maar de tendens  
is natuurlijk wel vaker beschreven, en een deel 
van het notariaat vindt al langer dat een 
algemene praktijk niet meer van deze tijd is, 
en je je ook naar buiten toe moet profileren  
op je specialismen.’ 

Groot Kandidaten Onderzoek 2011

T E K S T  Tatiana Scheltema |  B E E l D  Fons Moers - Okapi

Nieuw: twee derde van de  
kandidaten is gespecialiseerd 
Kandidaat-notarissen hebben nog altijd veel plezier in hun werk, en zien over het 
algemeen wel mogelijkheden tot groei. De hoge werkdruk en de arbeidsomstandig-
heden blijven, net als vijf jaar geleden, een zorgenkindje. Opvallende uitkomst:  
nog niet eerder had de meerderheid van de kandidaten schoon genoeg van de titel 
‘kandidaat-notaris’.

16%  van de 
respondenten is 

de enige kandidaat-notaris 
op het kantoor.

20,5% 
werkt op een 
kantoor met 
2 kandidaat-
notarissen.

16% werkt op een 
kantoor met  

3 kandidaat-notarissen.

33% werkt op een 
kantoor met  

4 t/m 10 kandidaat-notarissen.

13% werkt op een 
kantoor met 

meer dan 10 kandidaat-
notarissen.
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functioneringsgesprek te voeren, 29 procent 
van de kandidaten voert geen functionerings-
gesprek, en 36 procent geen beoordelings-
gesprek. En bij 19 procent van de kandidaten 
die wel een functioneringsgesprek voeren, 
volgt geen beoordelingsgesprek. 

deeltijdWerken

Bijna de helft van de kandidaten (49 procent) 
werkt voltijds, dat wil zeggen: 37,5 uur of meer. 
Voor het overgrote deel zijn dat nog altijd 
mannen (70 procent). Van de vrouwen heeft  
38 procent een voltijds baan, bijna de helft 
werkt tussen de 20 en 30 uur per week. 
Toch zouden ook mannen vaker in deeltijd 
willen werken, zeggen ze: 53 procent vindt dat 
hen daartoe te weinig mogelijkheden worden 

Ook opmerkelijk vindt Erkamp de werklust 
van de kandidaten: over het algemeen worden 
meer uren gemaakt dan met de werkgever  
is overeengekomen. ‘Er spreekt uit hoe 
 gemotiveerd en betrokken kandidaten zijn  
bij hun werk. Dan is het jammer om te moeten 
constateren dat maar liefst twee derde van de 
kandidaten de communicatie tussen henzelf 
en de notaris van onvoldoende niveau vindt. 
Als je dan nog eens ziet dat ruim een kwart 
niet toekomt aan het voeren van een functio-
nerings- of beoordelingsgesprek, denk ik: 
gemiste kans. Zo’n gesprek is bij uitstek de 
mogelijkheid om je communicatie op orde  
te krijgen.’ 
Want daar schort het nogal eens aan: 23 procent 
zegt überhaupt nooit een beoordelings- of 

geboden, tegen 33 procent van de vrouwen,  
die immers al vaker in deeltijd werken. In 
totaal vindt 40 procent dat de mogelijkheden 
tot deeltijdwerken te beperkt zijn. Vooral in de 
ringen Dordrecht (62 procent) en Amsterdam 
(60 procent) zijn kandidaten daar ontevreden 
over. Iets minder dan de helft (45 procent)  
kan goed leven met de werkdruk, maar ruim 
een derde van de kandidaat-notarissen  
(37 procent) vindt de werkdruk te hoog; een 
vijfde (18 procent) heeft er geen mening over. 
Vijf jaar geleden was dat nog andersom  
(36 procent tevreden, 41 ontevreden). 

het nieuWe Werken

Nieuw ten opzichte van het onderzoek in 2006 
waren de vragen over Het Nieuwe Werken: de 
mogelijkheid tot deeltijd werken, op afstand 
werken, en een flexibeler indeling van de 
werktijd. De behoefte daaraan is groot:  
69 procent geeft aan het arbeidsvoorwaarden-
pakket flexibeler te willen inrichten. De meeste 
kandidaten (63 procent) geven aan van huis  
te kunnen inloggen in het kantoorsysteem, 
maar van hen kan slechts driekwart ook daad-
werkelijk bij de dossiers. 
Materiële secundaire voorzieningen zoals een 
smartphone, een auto of een fiets van kantoor 
komen zelden voor: een kwart van de respon-
denten belt op kosten van de zaak, 43 kandi-
daten hebben een kantoorfiets en slechts  
35 kandidaat-notarissen hebben een auto van 
de zaak. Ook van een kinderopvangregeling 
wordt nauwelijks gebruikgemaakt. 164 kandi-
daten melden dat de werkgever niet bijdraagt 
aan een pensioenverzekering – opvallend 
omdat een bijdrage van ten minste 50 procent 
verplicht is.

Nieuw: twee derde van de  
kandidaten is gespecialiseerd 

29%  werkweek van 
30 tot 35 uur.

46%  van de 
vrouwelijke 

kandidaten heeft een 
werkweek van 36 tot 
40 uur.

7%  werkweek van  
25 tot 29 uur.

15%  werkweek van  
21 tot 24 uur.

3%  werkweek van  
7 tot 20 uur.

2%  werkweek van  
21 tot 24 uur. 86%  van de 

mannelijke 
kandidaten heeft een 
werkweek van 36 tot 
40 uur.10%  werkweek van 

30 tot 35 uur.

2%  werkweek van  
7 tot 20 uur.
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‘Ik herinner me een onderzoek van de 
Commissie kandidaat-notarissen uit 2003 
waarin meer dan de helft van de vrouwelijke 
kandidaten de notaris in loondienst als 
einddoel zag.’ Van de 40 procent die wel 
notaris willen worden, kiest nu nog slechts  
22 procent ervoor om toegevoegd notaris te 
worden, de rest opteert voor het ondernemer-
schap. Dat trekt blijkbaar méér. En al ziet ruim 
de helft nog voldoende mogelijkheden voor 
persoonlijke ontwikkeling in zijn baan, nog 
maar een kwart vindt dat het kantoor hen  
goed voorbereidt op managementtaken en  
nog minder (22 procent) vindt dat het kantoor 
waar ze nu werken hen voldoende voorbereidt 
op het ondernemerschap. 

BelOning

Een heikel punt blijft nog altijd de beloning 
van kandidaten. Vijf jaar geleden was een 
kleine minderheid (43 procent) nog redelijk 
tevreden over het salaris, nu vindt nog maar  
30 procent dat hij genoeg verdient, tegen  

persOOnlijke OntWikkeling

Over hun opleiding zijn kandidaten goed  
te spreken. De meeste notarissen betalen de 
opleiding van hun kandidaten en bieden ook 
gelegenheid om de opleiding onder werktijd 
te doen. Toch geven nog 53 kandidaten aan  
dat ze hun opleiding niet onder werktijd 
mogen volgen, en van 33 kandidaten wordt  
de opleiding ook niet vergoed. De kandidaten 
die hun opleiding zelf moeten betalen, werken 
opvallend genoeg, alle op middelgrote tot 
grote kantoren. ‘Bizar’, vindt Claudia Siewers, 
bestuurslid onderwijs en kandidatenzaken  
van de KNB en kandidaat-notaris. ‘Het lijkt  
een klein percentage, maar het gaat om grote 
bedragen. Het is nogal wat als jij met een 
eerstejaars kandidateninkomen van 2100 euro 
een opleiding van 4200 euro moet betalen.’ 
Temeer omdat het notariskantoor verplicht  
is die kosten te betalen. 
Siewers vindt het daarnaast opmerkelijk dat 
de animo om notaris-ondernemer te worden 
de laatste jaren blijkbaar is toegenomen: 

46 procent die vindt dat er wel een schepje 
bovenop mag. Bovendien ziet slechts  
41 procent nog groeimogelijkheden ten 
aanzien van het inkomen. Slechts een kwart 
van de kandidaten ontvangt een eindejaars-
uitkering in de vorm van een dertiende 
maand, een winstuitkering of een tantième. 
Bovendien wordt de waarnemingsbevoegd-
heid van een kandidaat bij 71 procent van  
de kantoren niet gezien als reden om het 
salaris bij te stellen. 
Die constante hoge cijfers geven toch te 
denken, zegt Barbara Langeler, voorzitter  
van de Commissie kandidaat-notarissen. Zij is 
geschrokken van het aantal kandidaten dat zegt 
binnen nu en twee jaar te overwegen het vak te 
verlaten: 22 procent. ‘En dat terwijl 91 procent 
aangeeft het werk inhoudelijk interessant te 
vinden. Afgezet tegen de vorige generatie maak 
ik me wel zorgen. Wij denken dat de bal toch 
echt ligt bij de notaris, om gunstige randvoor-
waarden te creëren om mensen te behouden. 
Want je hebt ons wel nodig. Wij zijn toch 
degenen die ervoor moeten zorgen dat het 
ballonnetje niet leegloopt. Blijkbaar is het vak 
toch niet flexibel en aantrekkelijk genoeg rond 
arbeidsvoorwaarden, salarissen en werkdruk 
dat mensen zeggen: “ik blijf dit tot mijn 
pensioen wel doen”.’ 

2006

2011

30%  van de kandidaten vindt 
dat hij genoeg verdient43%  van de kandidaten vindt 

dat hij genoeg verdient

O R G A N I S A T I E  &  M A N A G E M E N T

‘Ik ben geschrokken van het aantal 
kandidaten dat zegt binnen nu en twee 
jaar te overwegen het vak te verlaten’
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E
en projectontwikkelaar wil een stuk 
grond verwerven in de hoop er te 
zijner tijd een lucratieve bestemming 
aan te geven. Het gaat om een nog 

onontgonnen terrein waarvoor nog geen 
enkele planologische grondslag bestaat.  
‘De projectontwikkelaar komt voor een onaan-
gename verrassing te staan als later blijkt dat 
de Romeinen er hebben gezeten waardoor  
er sprake is van cultuurhistorisch erfgoed. Of  
de veehouder verderop zorgt met zijn dieren 
voor een geurcontour waardoor woningbouw 
aan beperkingen is gebonden. Ook kunnen 
bedreigde diersoorten als de kamsalamander 
of de modderkruiper ervoor zorgen dat de 
oorspronkelijke lucratieve plannen voor het 
gebied van de projectontwikkelaar in rook 
opgaan’, zegt professor Arjan Bregman. 
Bregman, hoogleraar gebiedsontwikkeling 
aan de Universiteit van Amsterdam en tevens 
verbonden aan het Instituut voor Bouwrecht 
in Den Haag, somt moeiteloos tientallen voor-
beelden op van publiekrechtelijke claims  
die op een privaat perceel kunnen rusten.  
Van de monumentale status van een pand  
of een boom in binnenstedelijk gebied tot 
bodem vervuiling of een erfenis van asbest  
op een te herontwikkelen bedrijventerrein.  
Er rusten meer publiekrechtelijke claims op 
private percelen dan we denken.

cruciale kennis

Kennis over deze claims kan de prijs van de 
vastgoedtransactie beïnvloeden of minstens 
het serviceniveau van de kopende partij bevor-
deren, aldus Bregman. ‘En daar komt de rol 
van de notaris om de hoek kijken’, zegt de 
hoogleraar. ‘De notaris zou niet alleen de 
akten moeten passeren als alles in kannen en 
kruiken is, maar hij kan ook in het voortraject 
een grotere rol spelen door zich te verdiepen 
in publiekrechtelijke beperkingen’, meent 
Bregman. ‘Hij zou zich de expertise van het 
omgevingsrecht eigen kunnen maken en voor 

P R A K T I j K

cliënten een publiekrechtelijke verkenning 
kunnen uitvoeren.’
Daaraan lijkt behoefte. Niet alleen zitten we  
in Nederland steeds dichter op elkaars lip, ook 
zijn de ‘oude’ bestuursrechtelijke claims zoals 
bestemmingsplan, geluidshinder en geurover-
last de laatste twintig jaar uitgebreid met tal 
van nieuwe issues. Legio zijn de voorbeelden 
van terreinen waarop een saneringsbevel rust 
dat de (toekomstige) eigenaar verplicht om  
de verontreinigde bodem schoon te maken, 
bedreigde en beschermde diersoorten te 
respecteren (Habitatrichtlijn) of de afstand  
tot snelweg of rondweg te eerbiedigen gezien 
de concentraties aan fijn stof die er circuleren 

vanwege het voortrazend wegverkeer. 
Als de notaris in een pril stadium een verken-
ning van dergelijke aspecten kan overleggen, 
biedt hij de aanstaande koper veel cruciale 
kennis. ‘Dat kan de aankoopprijs gunstig beïn-
vloeden of leiden tot een lijst van specifieke 
voorwaarden over de risico’s die aan het 
project kleven’, zegt Bregman. ‘De potentiële 
koper kan dan met dit inzicht het risico gaan 
managen. De notaris haalt het verrassings-
element weg.’

aanBOuWWet

En of de notaris het nu leuk vindt of niet, hij 
wordt naast de privaatrechtelijke aspecten 
toch al steeds meer geconfronteerd met  
de publiekrechtelijke aspecten. ‘De Wet 
kenbaarheid publiekrechtelijke beperkingen 
onroerende zaken (Wkpb) ontpopt zich steeds  
meer tot een echte “aanbouwwet”’, zegt Fred 
Hobma, universitair hoofddocent Bouwrecht 
aan de Technische Universiteit Delft. Volgens 

T E K S T  René Didde |  B E E l D  Roel Ottow

Van publiekrechtelijke beperkingen 
naar notariële kansen

‘Met zijn kennis over de 
gemeentelijke en regionale 
politiek kan de notaris van 
onschatbare waarde zijn’

Het omgevingsrecht is aan het veranderen. Er liggen kansen voor het notariaat om 
de dienstverlening aan de voorkant van het vastgoedproces uit te breiden, zeggen 
twee omgevingsrechtdeskundigen.

die wet moet de koper niet alleen gewezen 
worden op een erfdienstbaarheid (recht van 
overpad), het recht om een pijpleiding door 
een perceel te trekken, water af te voeren of 
andere voorwaarden die het eigendomsrecht 
van de koper kunnen beperken. ‘Het bestem-
mingsplan komt er bij, milieuwetgeving zoals 
bodemsanering of natuurbescherming zijn  
al onderdeel van deze wet’, zegt Hobma.  
‘De notaris zou er onderzoek naar kunnen 
ver richten, feiten uit de onderliggende bron-
documenten verzamelen, en – het belang-
rijkste – een interpretatie van de feiten kunnen 
geven. Wat betekent die claim voor bodem-
sanering precies? Geldt die voor het gehele 
terrein of slechts een gedeelte?’

gOed instapmOment

Ook Fred Hobma meent net als Arjan Bregman 
onomwonden dat het notariaat in dergelijke 
publiekrechtelijke zaken moet stappen. ‘Net 
zoals je nu voor een huwelijk of een testament 
bij de notaris komt, en niet alleen met een akte 
de deur uit gaat, maar ook adviezen krijgt wat 
bijvoorbeeld fiscaal handig is om te doen’, zegt 
Hobma. Grote, internationaal georiënteerde 
kantoren zoals Nauta Dutilh of De Brauw 
Blackstone Westbroek hebben als gemengde 
advocaat- en notariskantoren vrij snel de 
beschikking over deze specialistische kennis. 
Hobma denkt echter dat het huidige tijdge-
wricht ook een goed instapmoment is voor 
kleinere, regionale kantoren, met tien tot 
twintig mensen in dienst. ‘De cliëntèle wordt 
niet alleen gevormd door de grote jongens 
zoals Bouwfonds, BAM of Heijmans’, zegt hij. 
‘Er zijn enkele honderden kleinere project-
ontwikkelaars die baat hebben bij juridische 
kennis over omgevingsfactoren.’
Daar komt bij dat de gouden tijd van de  
grote bouwprojecten à la de Vinex-operatie 
voorgoed voorbij lijkt. Door de economische 
crisis en de malaise in de bouw – en in het 
vastgoed in het bijzonder – vinden er weinig 
transacties plaats en is het eerder de overheid 
die blijft investeren in projecten. Als echter 
vroeg of laat de economie weer aantrekt,  
gaat het vooral om kleinere bouwprojecten, 
denkt Fred Hobma. ‘Daarbij zal de nadruk 
meer dan voorheen liggen op inbreidings- en 
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om plaats te maken voor een omgevings-
verordening waarin niet alleen ruimtelijke 
ordening is geregeld, maar ook milieu- en 
infrastructurele zaken. De nieuwe wet zal 
zeker zestig bestaande wetten vervangen, 
zeggen de verschillende ministeries. Het 
omgevingsrecht wordt kortom ook voor de 
huidige specialisten voor een belangrijk deel 
nieuw terrein, aldus Hobma. ‘Als iedereen  
met een schone lei moet beginnen, is het voor 
de notaris gemakkelijker om in te stappen.’
En hoe komt de niet-gespecialiseerde lokale 
notaris aan deze specifieke kennis? ‘Wij 
kunnen er per direct in voorzien’, antwoordt 
professor Arjan Bregman subiet. Het Instituut 
voor Bouwrecht verzorgt tientallen cursussen 
en heeft in een handomdraai een cursus 
‘omgevingsrecht voor notarissen’ op de plank 
liggen. ‘Ook het postacademisch onderwijs 
aan universiteiten met een uitgebreide juridi-
sche opleiding kunnen snel aan een eventuele 
vraag voldoen’, vult Fred Hobma aan. ‘Ook 
commerciële opleiders kunnen desgewenst 
dergelijk maatwerk leveren. En natuurlijk  

herstructureringsoperaties. Dat zijn vooral 
lokale en regionale bouwopgaven. Denk aan 
middelgrote steden als Zaanstad, Hilversum, 
Purmerend en Delft.’
Dat gegeven sluit volgens hem prima aan bij 
de middelgrote notariskantoren die sterk zijn 
vertegenwoordigd in deze grootstedelijke 
periferie. ‘Met zijn kennis van de gemeente-
lijke en regionale politiek kan de notaris van 
onschatbare waarde zijn om een potentiële 
projectontwikkelaar van advies te dienen over 
een mogelijke ontwikkellocatie. De notaris 
kent de geschiedenis van de stad goed, hij kent 
de grondprijzen en hij kan vaak meteen al 
zeggen “joh, begin er maar niet aan want dat  
is tien jaar geleden ook al geprobeerd, en de 
betrokkenen hebben nog steeds slaande ruzie”. 
En als hij die kennis niet direct paraat heeft, 
kan hij gebruikmaken van zijn lokale netwerk.’

schOne lei

Ook de toekomstige nieuwe wet, de Om   gevings  -
 wet, kan de invloed van de notaris vergroten. 
Het idee is dat het bestemmingsplan verdwijnt 

kan de notaris voor hele specifieke zaken 
“onderaannemers” inhuren die ingewikkelde 
brondocumenten kunnen duiden.’

gOed idee

Professor Pim Huijgen, werkzaam bij Pels 
Rijcken & Droogleever Fortuijn Advocaten  
en Notarissen, noemt de suggestie van 
Bregman en Hobma ‘een bijzonder goed idee’. 
‘Het notariaat zou zich meer kunnen afficheren 
als juridisch specialist die in een vroegtijdig 
stadium publiekrechtelijke claims recher-
cheert’, zegt Huijgen, die ook hoogleraar 
Notarieel Recht aan de Universiteit van Leiden 
is. Tegelijkertijd plaatst Huijgen een kantteke-
ning bij de toegevoegde waarde van dergelijk 
onderzoek. ‘Bij veel grote projecten vindt deze 
research al plaats. Via het Kadaster komt de 
notaris bovendien al ingeschreven zaken tegen 
op zijn computerscherm. Als hij bijvoorbeeld 
de afkorting “Wbb” ziet, weet hij dat de Wet 
bodembescherming in het geding is op onder-
havig perceel. Dat betekent dus attentie voor 
mogelijk bodemvervuiling.’
Daarnaast blijkt uit recente jurisprudentie dat 
de notaris er alles aan moet doen wat in zijn 
vermogen ligt om ook nog niet-inschrijfbare 
zaken, zoals het bestemmingsplan, boven tafel 
te krijgen. Huijgen: ‘Dat neemt niet weg dat de 
gemiddelde notaris geen groot kenner is van 
het ruimtelijk bestuursrecht en hij zich daarin 
best wat meer zou mogen ontwikkelen. Via 
cursussen en curricula, bijvoorbeeld aan de 
Universiteit van Leiden, is de kennis daartoe 
beschikbaar.’

mOsterd na de maaltijd

Het meest principiële punt is echter of de 
notaris in een vroegtijdiger stadium in het 
vastgoedproces wordt betrokken, betoogt 
Huijgen. ‘Daar botsen we iedere keer op. 
Zolang partijen pas bij de leveringsakte bij de 
notaris aankloppen, is veel informatie waarin 
de notaris kan voorzien, mosterd na de maal -
tijd. Belangenorganisaties als Vereniging 
Eigen Huis, NVM (makelaars) en NEPROM 
(projectontwikkelaars) zouden, net als de KNB 
en (gemeentelijke) overheid, het notariaat 
meer mogen afficheren als een instituut dat 
zowel de kopende als verkopende partij van 
dienst kan zijn met waardevolle juridische 
voorlichting.’ 
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‘Ik leef niet meer in twee werelden’
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‘W
aarom het notariaat? Tja, eigenlijk  
ben ik er niet zelf opgekomen. Mijn 
moeder kwam ermee aanzetten.  
Ze had een vriendin die kandidaat-

notaris was. Het sprak mij meteen aan. In Suriname 
hoorde je dat ook niet veel. Ze kennen wel het notariaat 
natuurlijk, maar je moet voor de studie naar Nederland. 
De meesten studeerden in Suriname geneeskunde of 
economie. 

Ook al kwam ik daarvoor regelmatig hier – mijn moeder 
was nog de enige van de familie die in Suriname woonde 
–, studeren in Nederland, in je eentje, was wel heel anders. 
Ik studeerde, niets anders dan dat. Ik had ook geen 
studiebeurs of zo, mijn ouders betaalden alles. Dus ik 
kwam echt om te leren. Geen studentenvereniging, ook 
geen bijbaantje. Mijn ouders hadden ook zoiets van: zorg 
maar dat je snel afstudeert, werken mag je daarna doen. 
Ik heb dat niet als een gemis ervaren. Ik had toen ook 
nog echt het Surinaamse gevoel. Dat gevoel was eigenlijk 
over toen ik na drie jaar werkervaring de keuze maakte 
om voorgoed in Nederland te blijven. Natuurlijk heb ik 
nog wel een band met Suriname. De praktijk van ons 
kantoor heeft ook nog die link. Maar ik leef niet meer  
in twee werelden. Mijn leven speelt zich hier af.

Ik ben begonnen in de algemene praktijk op een vrij klein 
kantoor. Deed meteen alles, niet op een heel hoog niveau. 
Er werd geen advies van mij verwacht. Misschien juist 
daardoor kon ik ook alle rechtsgebieden doen. Die goede 
basis vind ik nog steeds erg belangrijk, ook voor kandi-
daten die nu beginnen. En dan heb ik het niet alleen over 
akten maken, maar over het hele proces in het notariaat, 
vanaf het begin tot het eind. Uiteraard is specialisatie wel 
goed, vooral binnen je eigen kantoor. Maar je moet wel 
de basis van andere rechtsgebieden weten. 

Ik wilde altijd notaris worden. Misschien niet zo snel 
[Lalmahomed werd na zeven jaar benoemd tot notaris – 
red.], maar ik ben nooit gaan studeren om kandidaat  
te blijven. Dat heeft misschien ook wel met mijn 
 Surinaamse roots te maken. Dat zit er echt bij ons in.  
En nog steeds geniet ik met volle teugen. Ik heb me wel 
eens afgevraagd wat ik anders zou willen doen, maar  
ik zou het echt niet weten. Mijn hart lig in het notariaat.  
En dan met name het personen- en familierecht en de 

‘Ik geniet nog steeds  
  met volle teugen’

Fazilah Lalmahomed:

.....................................................

In deze rubriek vertelt elke 
maand een (kandidaat-)-
notaris die tien jaar geleden 
(het jaar dat Notariaat 
Magazine voor het eerst 
verscheen) is begonnen met 
werken over zijn ervaringen 
en verwachtingen. Bent u in 
2001 gestart en hebt u een 
interessant verhaal?  
Mail naar nm@knb.nl.

.....................................................

T E K S T  Mechtelt Lindenhovius |  F O T O ’ S  Truus van Gog

 

Fazilah lalmahomed (33) begon haar loopbaan bij 
Diemer Notariaat. Na anderhalf jaar kwam ze terecht 
bij Meijer c.s. in Amsterdam. In oktober 2007 verhuisde 
ze naar Den Haag waar ze in mei 2008 notaris werd bij 
Lont & Lalmahomed. 

Surinaamse dossiers. Het persoonlijke boeit me  
heel erg, daar voel ik me in thuis. ‘

En het ondernemerschap. Je krijgt het erbij cadeau. Maar 
of het altijd een leuk cadeautje is? Personeelszaken vind 
ik bijvoorbeeld best lastig. Volgens mij is dat ook niet 
echt voor een notaris weggelegd: je hebt die kennis niet, 
die feeling niet. Dat zie ik duidelijk bij mezelf, daarvoor 
ben ik minder geschikt. Dat gaan we nu dan ook anders 
doen. Gelukkig is het ondernemerschap meer. En dat 
andere aspect vind ik weer wel leuk. We doen ook veel 
werk voor Surinamers. De gemeenschappelijke cultuur 
wordt als prettig ervaren. Er zijn weinig woorden nodig. 
Je weet hoe het gaat in de families. Er spelen vaak veel 
emoties, ze zijn nerveus of schamen zich voor familie-
problemen. Dan is het heel belangrijk dat je begrip en 
geduld hebt. Dat je ze begrijpt en op hun gemak stelt. 
Als allochtoon vervul je ook bepaalde functies voor je 
achterban. Dat verwacht de gemeenschap ook wel van je. 
Ik profileer me ook bewust. Ik ben jaarlijks voorzitter  
van de Miss India Holland verkiezing, een heel groot 
evenement met wel achthonderd bezoekers. Meisjes 
waarvan een van de ouders Hindoestaan zijn, mogen 
hieraan deelnemen. De winnares gaat naar de world 
wide-verkiezing. Ik zit daar in mijn hoedanigheid als 
notaris, om toezicht te houden. Maar stem ook mee.  
Erg leuk, maar ik doe het ook voor de naamsbekendheid. 
Mijn compagnon en ik zijn beide notaris geworden in  
de crisis. Tijd om na te denken over onze strategie was  
er niet bij. We zijn constant bezig om alles draaiende  
te houden. Sinds juli hebben we ook geen kandidaat- 
notaris meer. Die besloot zelf terug te gaan naar 
Suriname. Wellicht dat we haar in de toekomst wel 
vervangen, maar nu nog niet. Nu doen we alles zelf van 
mailtjes, telefoontjes, tot besprekingen en passeren. 
Uiteraard hebben we ondersteuning van onze mede-
werkers, maar die geven geen adviezen. Het is druk,  
maar met de crisis mag ik blij zijn met zoveel werk.  
Als de crisis voorbij is, wil ik het wel anders gaan 
 organiseren. Misschien andere mensen erbij nemen,  
dat we niet meer alles zelf hoeven te doen.’ 
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rechtsbijstand aan (kandidaat-)notarissen
en aan notariële cliënten

op het gebied van benoemingsprocedures, notariëel
tuchtrecht, aansprakelijkheidsrecht, dissociaties, en 

notarieel verwante rechtsgebieden, zoals onder meer 
erfrecht en huwelijksgoederenrecht.

Contactpersoon: Mr G.L. Maaldrink, advocaat en oud-notaris
tel. 070 - 346.96.46, fax 070 - 356.04.90 

E-mail: g.l.maaldrink@maaldrink.nl
Gebouw Cultura, Wassenaarseweg 20, 2596 CH ‘s-Gravenhage

Adverteren  
in dit 
tijdschrift?

Bel met Veerle Sanderink 
070-3780350 of kijk voor  
de mogelijkheden op 
www.bereikdejurist.nl

Bereikt alle juristen

Bel met Daniël Stoltz 
070–3780562 of kijk 
voor de mogelijkheden 
op www.bereikdejurist.nl



O p i n i e

Nu de trendrapportages voor de juridi-
sche beroepen als afzonderlijke publica-
ties in 2009 zijn gestopt voorziet het 
WODC-rapport ‘Kwaliteit in zware tijd’  
in een grote behoefte. Het onderzoek naar 
de kwaliteit van notariële dienstverlening, 
is verricht tegen de achtergrond van de 
marktwerking en de economische crisis. 
De gepresenteerde gegevens geven veel 
informatie, waar beleidsmakers bij over -
heid en KNB, toezichthouders maar ook 
notarissen hun voordeel mee kunnen 
doen. Het rapport behandelt op over-
zichtelijke wijze marktontwikkelingen, 
diverse kwaliteitsaspecten (uitdrukkelijk 
niet de inhoudelijke kwaliteit van akten 
en advisering) en de naleving van wet-  
en regelgeving. 

schOkkend

De gepresenteerde cijfers zijn schokkend. 
In de jaren 2004 tot 2007 is de financiële 
situatie van de notariskantoren nog 
gezond met een gemiddelde winst per 
notaris tussen de 210.000 en 240.000 
euro en een winst/omzetverhouding  
van circa 33 procent. In dezelfde tijd lijdt  
1 tot 3 procent van de kantoren verlies. 
Inmiddels is de gemiddelde winst per 
notaris gedaald naar 55.000 euro, het 
aantal notarissen dat geen winst maakt  
is gestegen naar 30 procent en de winst/
omzetverhouding is gedaald naar 
gemiddeld 8 procent. Veel medewerkers 
hebben intussen het notariaat (moeten) 
verlaten, er wordt goedkopere huisvesting 
gezocht, er zijn B-merken geïntroduceerd, 
en internetnotariaat heeft zijn intrede 
gedaan. Maar er zijn ook kantoren  
(vaak niet de minste) die de uitgemer-
gelde markt van het consumptieve 
vastgoed hebben verlaten. 

kWaliteit

Het inzicht in de kwaliteit blijft een 
moeilijk punt. Door gebrek aan gegevens 
konden de auteurs niet vaststellen of de 

marktwerking of de vraaguitval van 
invloed zijn op de kwaliteit van de 
notariële producten. 
Al met al een goed rapport. Maar de 
conclusie dat er geen aanleiding bestaat 
om enige vorm van tarieven in te voeren, 
strookt niet met de volgende letterlijk 
aangehaalde passages in het rapport.
1. ‘Door de economisch moeilijke tijden 

en de toegenomen concurrentie kan de 
kwaliteit van de dienstverlening onder 
druk komen te staan.’ (p. 6)

2. ‘Op de langere termijn kunnen 
be zuinigingen op de kwaliteit van  
het personeel, kennis en automatise-
ring een negatieve invloed hebben op 
de kwaliteit van de notariële dienst-
verlening.’ (p.50)

3. ‘Volgens de theorie worden duurdere 
kantoren die betere kwaliteit leveren 
uit de markt gedrukt door kantoren  
die goedkope, maar slechte kwaliteit 
leveren. De kwaliteit van de dienstver-
lening zal dus naar verloop van tijd 
afnemen, omdat alleen goedkope 
kantoren die minder kwaliteit leveren 
overleven.’ (p.16)

4. ‘Het is voor ons niet mogelijk 
uitspraken te doen over de juridisch 
inhoudelijke kwaliteit van akten.’  
(p. 10 en 56)

5. ‘Het financiële belang of voortbestaan 
van een kantoor kan zwaarder gaan 
wegen dan de kwaliteit van het 
geleverde werk en de zorg voor de 
cliënt.’ (p. 13)

minimumtarieven

Daar voeg ik dan aan toe dat bijvoorbeeld 
de OESO in het rapport ‘Working party  
No. 2 on competition and regulation’ van  
28 mei 2007 op pagina 26 e.v. een verge-
lijkbare opmerking heeft gemaakt als 
hierboven onder punt 3 en daar juist wél 
de conclusie aan verbindt dat minimum-
tarieven deze ontwikkeling kunnen 
stoppen. Ook het Europese Hof van 

Justitie overweegt in de Italiaanse 
‘Cipolla’-zaak (zie Zaken C-94/04 4n 
C-202/04), waarin het gaat om nationale 
tariefregelingen voor advocatenhono-
raria, in vergelijkbare zin. Bovendien: 
sites als degoedkoopstenotaris.nl maken 
de tarieven van notarissen dan wel trans-
paranter, maar daarmee is de kwaliteit dat 
nog niet. Veel cliënten zullen daarom toch 
vooral selecteren op prijs. Dat probleem 
heeft niets met conjunctuur te maken, dat 
is structureel.

structurele OplOssing

Voor de conjuncturele problemen als 
gevolg van de recessie worden terecht 
ombuigingen of bezuinigingen aanbe-
volen. Daar ben ik het als oud-ondernemer 
helemaal mee eens. Maar daarmee los je  
de structurele problemen als hiervoor 
omschreven nog niet op – integendeel. 
Daarbij past een structurele oplossing in 
de vorm van een herinvoering van een 
beperkt tarievensysteem met name in de 
sfeer van het particuliere onroerend goed. 
Het publiek belang is daarmee gediend.

Dolf Plaggemars, 
oud-notaris te Hengelo en Ede

Inhoudelijk goed, maar met 
een ontoereikende oplossing

Het WODC-rapport: 
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1 kennis van het insolventierecht is 

niet voor iedere notaris relevant.

Dit klopt niet, want het insolventierecht is 
relevant voor alle vakgebieden van de notaris. 
Een voorbeeld over insolventie in de vastgoed-
praktijk. Bij de narecherche blijkt dat op  
de verkoper, vlak voor de levering van een 
perceel, de schuldsaneringsregeling van 
toepassing is verklaard en er heeft geen 
Vormerkung plaatsgevonden. Wat moet de 
notaris in zo’n geval doen? En hoe zit het  
als wél Vormerkung heeft plaatsgevonden? 
Daarnaast is het insolventierecht ook van 
belang voor de familierechtpraktijk, de onder-
nemingsrechtpraktijk, en voor de afwikkeling 
van nalatenschappen.

2 alleen werklozen gaan gebukt  

onder schuldenlast.

Een veelgehoorde misvatting is dat mensen 
die gebukt gaan onder een problematische 
schuldenlast dat aan zichzelf te wijten hebben, 
en dat men gewoon moet gaan werken. Uit 
cijfers van de Nederlandse Vereniging voor 
schuldhulpverlening en sociaal bankieren 
(NVVK) over 2010 blijkt allereerst dat juist het 
aandeel werkenden sterk toeneemt bij het 
beroep op de schuldhulp: een op de twee 
mensen die aankloppen voor hulp heeft een 
inkomen boven modaal (vanaf 33.000 euro per 
jaar). Deze toename betekent in de praktijk 
dat steeds meer notariskantoren te maken 

P R A K T I j K

Wetenschappelijk congres 

Op 7 oktober organiseert de KNB het jaarlijkse weten-
schappelijk congres. Dit jaar is het thema ‘Insolventie-
recht in de notariële praktijk’. Iedere notaris heeft in  
zijn praktijk wel eens met insolventierecht te maken. 
Denk aan een erfgenaam die in een schuldsanering zit,  
of een bv die failliet is gegaan. Toch blijkt de notaris lang 
niet altijd goed op de hoogte te zijn van dit onderwerp. 
Notariaat Magazine zet een top 5 met misvattingen over 
insolventierecht op een rij.

T E K S T  Gertjan Laan |  B E E l D  Truus van Gog
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krijgen met klanten met een schulden -
problematiek. Uit de cijfers blijkt ook dat 
mensen door een complex van factoren in  
de schulden raken. Soms heeft men inderdaad 
te veel op afbetaling gekocht omdat materiële 
behoeften direct bevredigd moeten worden. 
Maar vaak is ook ziekte, arbeidsongeschikt-
heid of ontslag het begin van een neerwaartse 
schulden spiraal. Bij veertigers is echtscheiding 
een belangrijke oorzaak en bij 65-plussers het 
overlijden van de partner. In beide gevallen  
is de overblijvende partner vaak niet gewend 
de financiën te beheren en daalt het gezins-
inkomen ook nog eens substantieel. 

3  de kern van insolventieproblematiek 

ligt in het vennootschapsrecht.

Vennootschaps-, ondernemings- en faillisse-
mentsrecht. De levensloop van de onder-
neming van de wieg tot het graf op de golven  
van de economie. Daarmee is het dan toch wel 
afgehecht voor de notaris; oprichting, fusie, 
splitsing, overname, (her)kapitalisatie en aan 
het eind van de rit liquidatie of faillissement. 
Zo is het natuurlijk niet. Een voorbeeld uit  
de praktijk: het komt regelmatig voor dat 
transacties of overdrachten (van aandelen) 
voorwaardelijk plaatsvinden; al dan niet 
onder voorwaarde van het faillissement van  
de vervreemder of verkrijger. De voorwaarde  
kan ontbindend of opschortend zijn. In  
geval van faillissement rijst dan de vraag  
of de voorwaarde aan de curator kan worden 

Wetenschappelijk congres Vijf misvattingen  
over insolventierecht

meer erfgenamen beneficiair aanvaard is en  
er geen executeur is die tot voldoening van 
opeisbare schulden van de nalatenschap 
bevoegd is. Daarbij dient onder meer gedacht 
te worden aan de bepalingen op het gebied 
van verrekening en separatisten.

Op vrijdag 7 oktober 2011 zal tijdens het 
wetenschappelijk congres van de KNB het 
preadvies ‘Insolventierecht in de notariële 
praktijk’ worden besproken. Daarnaast geeft 
Marc Lammers, oud-bondscoach van het 
Olympische Nederlands dameshockeyteam 
een presentatie over motivatie en inspiratie. 
Het congres vindt plaats in het World Forum 
in Den Haag. 

preadviseurs

Het preadvies is geschreven door mr. dr.  
G.H. Lankhorst (Beleidsadviseur Directie 
Rechts bestel van het ministerie van Veiligheid 
en Justitie), prof. mr. F.R. Salomons (hoog-
leraar Privaatrecht aan de Vrije Universiteit 
Amsterdam), mr. S. Perrick (advocaat bij 
Spinath + Wakkie) en mr. M. Broeders 
(advocaat bij Freshfields Bruckhaus Deringer 
Amsterdam). Inleider en voorzitter van het 
congres is prof. dr. B.E. Reinhartz (hoogleraar 
Notarieel Recht aan de Universiteit van 
Amsterdam).

U kunt zich nog opgeven via het inschrijf-
formulier op de homepage van NotarisNet.

tegen geworpen. De kern van de problematiek 
ligt dan niet uitsluitend in het vennoot-
schaps- en faillissementsrecht, maar ook  
in het goederenrecht. 

4de schuldsaneringsregeling is  

een (te) eenvoudige manier om 

schuldenvrij te raken. 

De praktijk wijst op het tegendeel: het is een 
strenger regime dan bij een faillissement.  
De schuldenaar moet ‘te goeder trouw’ zijn  
ten aanzien van het ontstaan van de schulden.  
Dit wordt door de rechter getoetst. De schulde-
naar staat vervolgens drie jaar onder toezicht 
van een bewindvoerder en een rechter- 
commissaris. Hij moet die periode voldoen 
aan allerlei verplichtingen, waaronder de 
 sollicitatie-, de boedelafdracht- en de infor-
matieverplichting. Pas daarna wordt door  
de rechter beoordeeld of de schuldenaar de 
‘schone lei’ waard is. Voor wat hoort wat. 

5  Bepalingen van de faillissementswet 

die van overeenkomstige toepassing 

zijn verklaard in geval van vereffening 

van een nalatenschap, zijn alleen van toe-

passing op insolvente nalatenschappen.

Dat hoeft niet het geval te zijn. Een aantal van 
deze bepalingen is ook van toepassing indien 
een solvente nalatenschap volgens de wet 
wordt vereffend. Dat kan met name van belang 
zijn wanneer de nalatenschap door één of 
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Karine Brouwer: Af en toe moet een notaris 
werkzaamheden verrichten in een zaak met  
een belang van tientallen miljoenen. Hij vraagt 
zich dan af hoe het zit met de dekking van de 
beroepsaansprakelijkheidsverzekering. Kan die 
tijdelijk verhoogd worden? Uiteraard zijn wij 
graag bereid mee te denken aan een oplossing. 
De twee mogelijkheden – het tijdelijk verhogen 
van het verzekerde bedrag van de huidige 
beroepsaansprakelijkheidsverzekering en het 
afsluiten van een seperate projectverzekering – 
vragen wel om een toelichting.
Doordat verzekeraars een project beschouwen 
als een concentratie van risico’s die normaal 
gesproken verspreid zijn over een langere 
periode en over meerdere zaken, is een project-
verzekering relatief duur. Natuurlijk kan het  
zo zijn dat degene voor wie het project wordt 
uitgevoerd, de extra premies wil betalen. Ook 
moet men zich realiseren dat de verzekering 
lang genoeg dekking moet verschaffen om ook 
veel later ontdekte vermogensschade erop te 
kunnen claimen.
Beroepsaansprakelijkheidsverzekeringen  
(en dus ook projectverzekeringen) voor het 

notariaat bieden namelijk sinds een aantal 
jaren dekking op basis van ‘claims made’. 
Claims made betekent dat een aanspraak tegen 
de notaris moet worden ingesteld tijdens de 
looptijd van de verzekering én dat de aanspraak 
tijdens de looptijd bij de verzekeraar(s) moet 
worden gemeld. Na afloop van de verzekering 
kan de notaris er dus geen beroep meer op 
doen, ook al is de beroepsfout gemaakt in de 
tijd dat hij wel een verzekering had. Dit impli-
ceert dat een projectverzekering in verband  
met beroepsaansprakelijkheid vaak haar doel 
voorbij zal schieten, tenzij er dekking voor 
uitloop is ingekocht. Uitlooppremies zijn vaak 
gelijk aan de laatste (jaar)premie en verlengen 
de periode waarin een aanspraak ingediend 
kan worden met een afgesproken termijn.

Mocht het zo zijn dat een notariskantoor 
ver wacht vaker grote transacties te begeleiden, 
dan is het wellicht zinvoller om het verzekerde 
bedrag van de beroepsaansprakelijkheids-
verzekering voor langere tijd (dus structureel) 
te verhogen. De hogere verzekerde som geldt 
dan voor alle werkzaamheden die op het kan  -
toor worden verricht, de premie is in verhouding 
lager dan de premie die geldt voor een seperate 
projectverzekering en bij een structurele 
verhoging van het verzekerde bedrag voorkom 
je dat een aanspraak niet onder de dekking  
van de verzekering valt wegens het feit dat de 
projectverzekering is vervallen. 

Kan ik tijdelijk de dekking 
van de beroepsaansprakelijk-
heidsverzekering verhogen 
ten behoeve van het project?

Waarom is het pensioen niet 
verhoogd met een toeslag?

Max Muntinga: Door inflatie vermindert de 
koopkracht van uw pensioen. Het SNPF streeft 
ernaar de pensioenen jaarlijks te verhogen 
met een toeslag (indexatie), zodat dit effect 
(gedeeltelijk) wordt gecompenseerd. Toeslag-
verlening is voorwaardelijk: er is geen geld 
gereserveerd voor toekomstige toeslagen en 
er is geen recht op toekomstige toeslagen. 
Ook bij de vaststelling van de pensioen-

Max Muntinga 
| Directeur Stichting 

 Notarieel Pensioenfonds

Karine Brouwer 
| Senior Broker  

 bij Aon Risk Solutions

Elk nummer beantwoordt een panel 
van in- en externe deskundigen allerlei 
vragen van (kandidaat-)notarissen. 
Die kunnen gaan over arbeidsvoor-
waarden, verzekeringen, de notariële 
praktijk of een ander onderwerp.  
Deze keer zijn de experts: 

heBt u OOk een vraag ?

Mail naar nm@knb.nl en wij zorgen 
dat deze beantwoord wordt.

premie wordt geen rekening gehouden  
met toekomstige toeslagverlening. 

SNPF betaalt de verhogingen van uw pensioen 
uit het beleggingsrendement. Jaarlijks besluit 
het bestuur van SNPF in november of en in 
welke mate er toeslag verleend wordt. Daarbij 
wordt de gemiddelde dekkingsgraad in de 
afgelopen vier kwartalen in aanmerking 
genomen. Volgens het toeslagbeleid van  
SNPF wordt een gedeeltelijke toeslag bij een 
dekkingsgraad vanaf 110 procent verleend. 
Een volledige toeslag wordt verleend bij een 
dekkingsgraad vanaf 125 procent. In 2008 is 
voor het laatst een toeslag op de pensioenen 
verleend aangezien de gemiddelde dekkings-
graad boven 110 procent kwam. 
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c o l u m n

N I E U W S

meer duidelijkheid  
voor internationale 
(echt)paren

De sterk toenemende mobiliteit van de 
burgers binnen de Europese Unie leidt tot 
meer huwelijken en geregistreerde part-
nerschappen. Vaak hebben deze mensen 
vermogens in verschillende lidstaten. 
Doordat de regels van de lidstaten niet op 
elkaar aansluiten, worden ze zowel in het 
dagelijkse beheer van hun goederen als 
bij de verdeling daarvan door scheiding 
of overlijden met praktische en juridische 
problemen geconfronteerd. 

De Europese Commissie wil dit vraagstuk 
aanpakken. In maart van dit jaar heeft zij een 
voorstel ingediend voor Verordening Rome IV. 
Deze verordening is gericht op harmonisatie 
van het internationaal privaatrecht van de 
lidstaten op het gebied van huwelijksvermo-
gensrecht. Tegelijkertijd is ook een voorstel 
ingediend voor geregistreerde partner-
schappen. Na de inwerkingtreding van de 
verordeningen, zullen overal in de Europese 
Unie dezelfde regels gelden voor de bevoegd-
heid, het toepasselijke recht en de erkenning 
en tenuitvoerlegging van vonnissen en 
notariële akten op het gebied van huwelijks-
vermogensrecht en de vermogensrechtelijke 
gevolgen van geregistreerde partnerschappen.

internatiOnale cOnferentie
Deze ontwikkeling is van groot belang voor  
de notariële praktijk. Om dit te onderstrepen 
organiseert de Europese Commissie samen 
met de CNUE (Conseil des Notariats de l’Union 
Européenne) op 17 oktober in Brussel een 
internationale conferentie voor notarissen  
uit alle lidstaten. Sprekers zijn onder meer 
Viviane Reding, vice-president van de 
Europese Commissie, professor Paul Lagarde 
en professor Dieter Martiny. Ook spreken de 
Nederlandse hoogleraren Katharina Boele-
Woelki, Barbara Reinhartz en Sjef van Erp.

Het congres is bedoeld voor notarissen en 
kandidaten uit alle lidstaten. De toegang is 
gratis. Er is plaats voor vijfhonderd deelne-
mers. Met uw deelname kunnen 5 opleidings-
punten worden behaald. 

Nadere informatie en een link naar
het aanmeldingsformulier:
http://notaries-of-europe.eu/conference-2011

 

‘Als het maar op 
papier staat, dan 
is het goed’

Hoe zeker blijft onze 
rechtszekerheid?

‘Bieden van rechtszekerheid’, is zo 
 ongeveer de meest gehoorde reactie  
op de vraag wat de meerwaarde van de 
notaris nu eigenlijk is. Maar wat is dat  
dan precies, rechtszekerheid? En wat  
heeft een consument daar aan? Voor 
notarissen zijn deze vragen op zich niet  
zo moeilijk te beantwoorden, maar voor 
consu menten ligt dat wat genuanceerder. 
Voor veel consumenten is de rechts-
zekerheid die de notaris biedt namelijk  
zo van  zelfsprekend, dat zij notarissen 
alleen nog maar zien in relatie tot akten 
(notaris=akte), alle goed bedoelde 
Belehrung ten spijt. Als het maar op  
papier staat, dan is het goed.

snel, efficiënt en gOedkOOp

Hoe komt het dat consumenten rechts-
zekerheid zo vanzelfsprekend vinden?  
Ja, wij notarissen nemen ons vak serieus, 

zijn zeer goed opgeleid voor onze juridische taken en wij gaan 
in ons werk niet over een nacht ijs. Dat was vijftig jaar geleden 
zo en dat is vandaag de dag niet veel anders. Alleen is de wereld 
om ons heen wel veranderd. Neem bijvoorbeeld het onroerend 
goed. In de jaren vijftig van de vorige eeuw waren de registers 
van het Kadaster niet goed bijgehouden en deden zich als 
gevolg daarvan veel problemen voor. De notaris moest daarom 
bij elke transactie uitgebreid onderzoek doen, wat de nodige 
juridische interpretatie vereiste. In de loop der jaren is de regis-
tratie van onroerend goed steeds verder verbeterd. In Europees 
perspectief is anno 2011 de overdacht van onroerend goed in 
Nederland juridisch gezien snel, efficiënt en goedkoop. 

cOnsequenties

Automatisering neemt in de onroerendgoedpraktijk een steeds 
belangrijkere rol in. De registratie is daardoor vereenvoudigd, 
maar de complexiteit van de samenleving is steeds verder 
toegenomen. Dat heeft consequenties voor zowel de notaris als 
het Kadaster. Het is de vraag of het Kadaster zich dat voldoende 
realiseert. Ter gelegenheid van zijn afscheid schetste hoofd-
bewaarder Louwman van het Kadaster in het vorige nummer 
van Notariaat Magazine de gevolgen van de mogelijke vermin-
derende toekomstige aandacht voor rechtszekerheid bij het 
Kadaster: ‘Op termijn voorzie ik dan een onbetrouwbaar 
Kadaster, met als gevolg verstoring van het rechtsverkeer en 
veel schadeclaims’. Ik mag toch hopen dat het Kadaster dat  
niet laat gebeuren, want dan zijn we zo weer terug in de jaren 
vijftig van de vorige eeuw. 

G e e r t j a n  S a r n e e l  |  V O O R Z I T T E R
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In artikel 61 van de Wet op het notarisambt 
(Wna) staat dat de KNB tot taak heeft: de 
bevordering van een goede beroepsuitoefening 
door haar leden en van hun vakbekwaamheid. 
Nadere regels zijn vastgelegd in de Verorde-
ning bevordering vakbekwaamheid, het 
Reglement bevordering vakbekwaamheid  
en het Beleid vrijstelling/puntentoekenning 
bevordering vakbekwaamheid. 

reguliere educatieverplichting

De basis voor de verplichting tot het behalen 
van opleidingspunten is vastgelegd in artikel 1 
en 2 van de Verordening bevordering vak -
bekwaamheid. In artikel 4 tot en met 8 van  
het Reglement bevordering vakbekwaamheid 
wordt een en ander uitgewerkt. De verplichting 
houdt in dat ieder lid van de KNB verplicht is 
zich zodanig (bij) te scholen op vakinhoude-
lijk gebied, op het gebied van het notarieel 
management en op het gebied van de notariële 
dienstverlening dat hij beschikt over de kennis 
die gezien zijn functie noodzakelijk is voor 
een goede beroepsuitoefening.

Aan deze verplichting is in beginsel voldaan 
als een lid van de KNB in een tijdvak van twee 
jaar een door het bestuur van de KNB vast te 
stellen aantal opleidingspunten heeft behaald. 
Voor het tijdvak 2010-2011 is het aantal op  -
leidingspunten door het bestuur van de KNB 
vastgesteld op 40.

Werken in deeltijd

In artikel 6 van het Reglement bevordering 
vakbekwaamheid is bepaald dat de verplich-
ting onverkort geldt voor de (kandidaat-)-
notaris die in deeltijd in het notariaat 
werkzaam is. 

OverschOt 

Sinds begin mei 2005 is het mogelijk om 
zo genoemde ‘boventallige’ opleidingspunten 
mee te nemen naar een volgend tijdvak. Voor-
waarden zijn dat maximaal de helft van het 
vereiste aantal opleidingspunten kan worden 
meegenomen (thans 20) en dat deze punten 
slechts voor het volgende tijdvak meetellen.

permanente educatie
tekOrt 

Indien het vereiste aantal opleidingspunten 
niet is behaald, dan deelt het bestuur van de 
KNB dit mee aan de kamer van toezicht (zie 
artikel 7 van het Reglement bevordering 
vakbekwaamheid). Deze mededeling wordt 
niet eerder gedaan dan twee maanden nadat 
het lid in kennis is gebracht van de bij de KNB 
geadministreerde opleidingspunten. De kamer 
van toezicht bepaalt welk gevolg aan deze 
mededeling wordt gegeven.

vrijstelling

In het Reglement bevordering vakbekwaam-
heid wordt de vrijstelling geregeld van de 
reguliere educatieverplichting, alsmede de 
wijze waarop een vrijstelling wordt verleend.
Ook is er een vrijstellingsbeleid (Beleid 
 vrijstelling/puntentoekenning bevordering 
vakbekwaamheid), dat de afgelopen jaren 
door het KNB-bestuur is ontwikkeld. Dit 
 vrijstellingsbeleid is eveneens terug te vinden 
in het Vademecum.

educatieverplichting  

tijdens de stage

In de Stageverordening wordt uitgewerkt aan 
welke verplichtingen de kandidaat-notaris 
moet voldoen gedurende zijn stage als 
bedoeld in artikel 31 Wna. Uit artikel 3, lid 1 
Stageverordening juncto artikel 2, leden 1 en 2, 
Reglement stage, volgt dat gedurende de stage 
de Beroepsopleiding Notariaat moet worden 
gevolgd en dat nadat de Beroepsopleiding 
Notariaat is afgerond 40 opleidingspunten 
moeten worden behaald. Van deze 40 punten 
moeten 20 punten worden behaald op het 
gebied van management en/of financieel 
bestuur. Gedurende de stage is de kandidaat-
notaris vrijgesteld van de ‘reguliere perma-
nente-educatieverplichting’ (zie artikel 4  
van de Stageverordening).
Vanaf de dag nadat de kandidaat-notaris zijn 
stage heeft voltooid, geldt de ‘reguliere perma-
nente-educatieverplichting’ (artikel 4 Stage-
verordening juncto artikel 1 en 2 Verordening 
bevordering vakbekwaamheid). De kandidaat-
notaris ‘valt’ in het lopende PE-tijdvak en het 
aantal door hem te behalen punten wordt pro 

Waar
vind
ik het?

Regelmatig wordt de KNB benaderd 
met de meest uiteenlopende vragen over 
allerlei praktijkonderwerpen. Vaak is 
het antwoord te vinden in een van de 
verordeningen, reglementen of beleids-
regels. Wat voor regelingen kent de  
KNB eigenlijk en waar is wat geregeld?  
In de rubriek ‘ Waar vind ik het?’  
wordt maandelijks een verordening, 
reglement of beleidsregel belicht. 

rata berekend (dit is te vinden in artikel 5 lid 3, 
Reglement bevordering vakbekwaamheid). 
Die berekening ziet er als volgt uit: het aantal 
resterende hele maanden van het lopende 
tijdvak gerekend vanaf de dag nadat de stage 
is geëindigd: 24 (aantal maanden van een 
tijdvak) x 40 punten = …

meenemen ‘BOventallige’ punten 

vanuit stage mOgelijk 

Vanaf 2005 geldt dat de tijdens de stage 
behaalde ‘boventallige’ punten mogen worden 
meegenomen naar een volgend tijdvak, met 
een maximum van 20 punten.

Nadere informatie: KNB, afdeling  
praktijkuitoefening, telefoon 070 3307139 
(praktijkuitoefening@knb.nl)
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N I E U W S

permanente educatie, tijdvak 2010-2011

Zoals bekend eindigt het huidige tijdvak  
op 31 december 2011. In dit tijdvak dienen  
de leden die hun stage hebben afgerond  
40 punten te behalen. Wanneer een 
(kandidaat-)notaris minder dan 40 punten 
haalt, deelt het bestuur dit mee aan de kamer 
van toezicht (artikel 7 Reglement bevordering 
vakbekwaamheid). 

Om onterechte meldingen bij de kamers  
van toezicht te voorkomen, is het van belang 
dat u tijdig contact opneemt met de KNB 
wanneer u beroep wilt doen op een vrijstelling 
van de nascholingsverplichting wegens 
 zwangerschapsverlof, arbeidsongeschiktheid  

of buitengewone omstandigheden. Het is  
ook mogelijk om een verzoek in te dienen  
voor puntentoekenning voor het schrijven  
van wetenschappelijke publicaties of een 
docentschap. Wanneer een organisatie het 
door u gevolgde onderwijs niet ter goedkeuring 
aan de KNB heeft voorgelegd, kunt u dit zelf 
ter goedkeuring aan de KNB voorleggen. 
Een verzoek tot vrijstelling of om toekenning 
van punten kunt u via PE-online of schriftelijk 
indienen. 

Via PE-online kunt u de voor u geadminis-
treerde opleidingspunten inzien. Wanneer u 
uw inloggevens kwijt bent, kunt u die bij ons 

opvragen. Vanzelfsprekend is het ook mogelijk 
een schriftelijk overzicht te ontvangen. U kunt 
dit opvragen per e-mail of telefonisch.

Nadere informatie: zie hiervoor in de rubriek 
‘Waar vind ik het?’ en bij de PE-administratie, 
telefoon 070 3307205 (pe@knb.nl)

het leukste voor  
het laatst bewaren

Permanente Educatie. Twee jaar de tijd om  
40 opleidingspunten te halen, 40 uur ‘les’  
te krijgen. Dat komt overeen met 20 uur per 
jaar, 1,7 uur per maand, 23 minuten per week. 
Als je het zo ziet, is het een minimale tijds-
investering. Of niet? En toch hebben velen  
van u een eindsprint te maken met het volgen 
van cursussen dit najaar.
Bewaart u het leukste voor het laatst? Kijk dan 
op NotarisNet/Opleidingspunten en plan uw 
cursussen in voor dit najaar, zodat u eind 
december aan uw opleidingsverplichting  
hebt voldaan.

Nathalie van Leeuwen, telefoon 070 3307111 
(n.vanleeuwen@knb.nl)

hoorcollege nieuw huwelijksvermogensrecht 

Op 1 januari 2012 zal het nieuwe huwelijks-
vermogensrecht (wetsvoorstel 28 867) in 
werking treden. De KNB organiseert dit najaar 
op verschillende locaties in het land hoor-
colleges die zich richten op alle noviteiten  
die de nieuwe wet brengt, met name op de 
praktische implicaties daarvan.

Wat houdt de nieuwe wet in voor de dagelijkse 
notariële praktijk? In één dag belichten prof. 
mr. L.C.A. Verstappen, prof. mr. F.W.J.M. Schols, 
prof. mr. B.E. Reinhartz en prof. mr. dr. W.D. 
Kolkman alle notariële rechtsgebieden: 
 familierecht, onroerendezakenrecht en onder-
nemingsrecht. Er is aandacht voor dwars-
verbanden met relevante rechtsgebieden zoals 
het levensverzekeringsrecht, het insolventie-
recht en het fiscale recht. De docenten zetten 

eerst het wetsvoorstel en zijn praktische 
 implicaties uiteen. Daarna komen casus-
posities aan bod, die de vele dwarsverbanden 
met overige rechtsgebieden blootleggen.

Meer informatie of aanmelden? Kijkt u dan  
op NotarisNet/opleidingen. Of neem contact  
op met Jitske de Jong, telefoon 070 3307111  
(j.dejong@knb.nl)

 
De KNB organiseert dit najaar 
hoorcolleges die zich richten op 
alle noviteiten die het huwelijks-
vermogensrecht brengt
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26 september 2011
afwikkeling gemeenschap van goederen/

stelsel van huwelijkse voorwaarden

Prof. mr. L.C.A. Verstappen besteedt onder 
meer aandacht aan de afwikkeling van de 
wettelijke huwelijksgemeenschap en de 
stelsels van huwelijkse voorwaarden.

29 september 2011
Basiscursus internationaal 

huwelijksvermogensrecht

Eendaagse cursus waarin de valkuilen op  
het gebied van internationaal huwelijks-
vermogensrecht in de meest normaal 
uitziende dossiers worden behandeld.

29 september en 27 oktober 2011
timemanagement

Hebt u het altijd (te) druk? Komt u altijd tijd 
tekort? Investeer dan nu in de cursus Time-
management, zodat u straks meer tijd hebt 
voor andere zaken.

3 en 10 oktober 2011
testamenten maken

Na het volgen van deze cursus bent u in  
staat om op het nieuwe erfrecht en de nieuwe 
successiewet gebaseerde testamenten op te 
stellen.

5 oktober 2011
prettig passeren

In deze cursus wordt op een praktische en 
leuke manier de belangrijkste tuchtrecht-
jurisprudentie en de regelgeving omtrent  
het ambt van notaris toegelicht.

6 oktober 2011
praktisch personeelsmanagement

Basiskennis en vaardigheden op het gebied 
van personeelsmanagement. U gaat naar huis 
met personeelsinstrumenten die u direct in  
de praktijk kunt toepassen.

10 oktober 2011
alimentatierecht

In deze cursus gaat de docent in op de alimen-
tatienormen en overigens op alle voor de 
notariële praktijk relevante civielrechtelijke  
en fiscaalrechtelijke aspecten van alimentatie.

knB cursusagenda
11 oktober en 8 november 2011
communicatie met de cliënt

In deze workshop leert u bewuster om  
te gaan met uw cliënten en relaties.

12 en 13 oktober,
2, 3, 16 en 17 november 2011
specialistenopleiding tot  

vmsn-mediator

Voor iedere (kandidaat-)notaris die essentiële 
mediationvaardigheden wil aanleren om 
mediations uit te kunnen voeren. 

12 oktober 2011
Ontwerp het perfecte 

echtscheidingsconvenant

Het wetsvoorstel notaris en scheiding is al 
aangenomen door de Tweede Kamer. Welke 
onderwerpen moet u regelen in het convenant 
en hoe kunt u dat het best doen?

Dit is slechts een selectie uit het totale cursus-
aanbod. Voor meer informatie, inschrijven en  
het complete opleidingsaanbod: KNB, cursussen 
en congressen, telefoon 070 3307125.
(cursussen@knb.nl) of NotarisNet/ 
opleidingsaanbod

symposium grenzen en governance

Op 14 oktober organiseert het Molengraaff 
Instituut van de Universiteit Utrecht in samen-
werking met de KNB in het Polman’s Huis  
te Utrecht een symposium over de stichting  
in al haar verschijningsvormen. Tijdens dit 
symposium komt de flexibiliteit van de stich-
ting aan de orde. Van verleden naar heden, de 
stichting versus de Anglo-Amerikaanse trust,  
de stichting als ANBI (Algemeen Nut Beogende 
Instelling), het overheidstoezicht op de 
stichting, de stichting binnen concernverhou-
dingen en de aansprakelijkheid van bestuur-
ders en toezichthouders van de stichting.

BOek

Ter gelegenheid van het symposium is door 
een groot aantal auteurs, waarvan een deel 

ook spreker is op het symposium, een boek 
geschreven met de titel: ‘De Stichting. 
Kritische beschouwingen oven de wettelijke 
regeling voor een veelzijdige rechtsvorm’. Dit 
boek gaat, naast de eerdergenoemde onder-
werpen, in op: de ondernemende stichting, 
het uitkeringsverbod, de bescherming van 
het vermogen van de stichting en herstruc-
turering, bestuur en toezicht, de stichting 
pensioenfonds, de overheidsstichting en  
de jaarrekening van de stichting.

prOgramma

De bijeenkomst begint om 12.00 uur (lunch  
en registratie) en eindigt met een borrel om 
17.30 uur. Voor het bijwonen van het sympo-
sium ontvangt u 4 PE-punten. De kosten voor 

Ter gelegenheid van het 
symposium is door een  
groot aantal auteurs 
een boek geschreven

het symposium bedragen 299 euro. Hiervoor 
krijgt u het boek dat tijdens het symposium 
wordt uitgereikt gratis.

Aanmelden doet u via NotarisNet of door  
een e-mail te sturen aan cursussen@knb.nl
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Wie zorgt er straks 
voor Pietje?

Nadenken over het 
moment dat u er niet 

meer bent...  
Dat is niet leuk en vaak heel 
emotioneel. Wat gebeurt er 
met uw nalatenschap; gaat 
die naar uw nabestaanden 
of kiest u voor een goed 
doel? Maar ook: wie zorgt 
er straks voor uw huisdier? 

Onze medewerkers zijn 
niet alleen deskundig op 
het terrein van praktische 
regelingen, maar ook 
beschikbaar voor een goed 
gesprek over uw zorgen en 
twijfels en, zo u wilt, over 
geloofsvragen. 

Bel ons als u een persoonlijk 
advies wilt voor uw unieke 
situatie. 

Stichting Leger des Heils, Afd. Nalatenschappen 
Postbus 3006, 1300 EH Almere

www.wiezorgterstraksvoorpietje.nl   

kunt u contact opnemen met:
Sales & Services, 

contactpersoon: Gerrit Kulsdom
Tel.  0229 - 211 211, E-mail: sns@wxs.nl

Voor inlichtingen over tarieven, plaatsingen 
en combinatiekortingen van 

personeelsadvertenties voor:

N O T A R I S K A N T O O R

Van den Berg & Pheifer
te Bilthoven

Ter versterking van ons team zoeken wij:

een kandidaat notaris (M/V)
(fulltime)

Wij bieden:

een (afhankelijk van de ervaring) zelfstandige
en afwisselende functie;
een plezierige werksfeer in een goed
geautomatiseerd kantoor met ruimte voor
eigen inbreng;
een dynamische en informele organisatie;
goede interne begeleiding waar noodzakelijk;

Wij vragen:

Een enthousiaste goed gehumeurde, meedenkende
man of vrouw:

met voltooide beroepsopleiding en bevoegd
heid tot waarneming;
met kennis van Windows, Word, Excel en
PowerPoint; en,
die cliëntgericht, flexibel, accuraat en
stressbestendig is.

Als jij een collega van ONS wil worden, kun je
telefonische informatie inwinnen, tijdens
kantooruren op: 030-228.000.9

Schriftelijke sollicitaties graag met C.V. sturen aan:

Notariskantoor Van den Berg & Pheifer
t.a.v. Mw Mr J. van den Berg-Pheifer
Postbus 19, 3720 AA Bilthoven
Email: pheifer@berg-pheifer.nl
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N o t a v i s i e
Advisering notariskantoren op 

het gebied van organisatie en strategie.

Kijk voor meer informatie op:

www.notavisie.nl
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1 oktober: eerste termijn royementen loopt af!

Sinds 1 juli 2011 is het Reglement royementen 
van kracht. Dit reglement bepaalt dat de 
notaris vóór het passeren van zijn akte de 
benodigde royementsvolmacht in zijn bezit 
moet hebben. Het bepaalt ook dat binnen  
drie maanden na het passeren van die akte  
de royementsakte bij het Kadaster moet zijn 
ingeschreven. Op 1 oktober 2011 verstrijkt  
de eerste ‘deadline’.

vOlmacht vOOraf

De inwerkingtreding van dit reglement heeft 
een flinke investering gevraagd van financiers, 
notarissen en de KNB. Deze investering heeft 
haar vruchten afgeworpen: hoewel er onge-
twijfeld in incidentele gevallen aanloop-
problemen waren, hadden de grote financiers 
hun processen voor 1 juli zó ingeregeld dat zij 
vóór het passeren van de akte een volmacht 
konden verstrekken. Daarmee komt een einde 
aan één van de jarenlange ergernissen op 
notaris  kantoren: het stelselmatig aanmanen 
van financiers omdat de royementsvolmacht 
maar niet verschijnt. Althans, voor akten die 
vanaf 1 juli 2011 zijn verleden. 

Voor akten die vóór deze datum zijn gepas-
seerd, bestond nog niet de verplichting om 
vóór het passeren de royementsvolmacht in 
het dossier te hebben. Daardoor hebben veel 
notariskantoren oude zaken nog niet kunnen 
afwikkelen. Ook hebben sommige kantoren 
een achterstand opgelopen bij het verwerken 
van royementen. 

rOyeren Binnen drie maanden

Volgens het reglement moeten hypotheken en 
beslagen binnen drie maanden worden door-
gehaald. Deze drie maanden worden gerekend 
vanaf het passeren van de akte waarvoor het 
royement was vereist. Dat betekent dat uiter-
lijk op 1 oktober 2011 de royementsakte moet 
zijn ingeschreven bij het Kadaster voor de 
akten die op 1 juli 2011 zijn gepasseerd. 

termijn Bij Oudere zaken

Voor de akten die vóór 1 juli 2011 zijn gepas-
seerd, geldt een overgangsregeling: de termijn 
van drie maanden wordt in die gevallen niet 
gerekend vanaf het passeren van de akte, maar 
vanaf de ontvangst van de volmacht. In alle 

Binnen drie maanden na het 
passeren van die akte moet de 
royementsakte bij het Kadaster  
zijn ingeschreven. Op 1 oktober 
2011 verstrijkt de eerste ‘deadline’.

dossiers waarin de volmacht langer dan drie 
maanden geleden is ontvangen, moet het 
royement vóór 1 oktober 2011 zijn toegepast. 
Voor alle zaken waarin nog geen volmacht  
is ontvangen, is geen termijn gesteld. Omdat  
de bedoeling van de regel uiteindelijk is dat 
no tarissen zo min mogelijk met oude zaken 
worden geconfronteerd, is het verzoek aan  
alle kantoren om in deze zaken zo veel 
mogelijk te bevorderen dat de financier  
de volmacht snel afgeeft. Zijn er financiers  
die daarin structureel tekortschieten, dan 
verzoeken wij u dit te melden bij de KNB  
via het onderstaande e-mailadres.

Nadere informatie: KNB, Juridisch Secretariaat, 
070 3307139 (royementen@knb.nl)

K N B  N I E U W S

inventarisatie talenkennis nederlandse notaris

De Europese gids van notarissen (zie  
www.notaries-directory.eu) maakt het 
mogelijk om overal in Europa een notaris  
te vinden. Via een zoekmachine in 24 talen  
zijn de contactgegevens van circa 40.000 

notarissen in de Europese Unie te achterhalen. 
Voor een goede werking van de gids is het 
belangrijk te weten welke talen de notaris 
naast zijn eigen taal beheerst. Daarbij wordt 
onderscheid gemaakt tussen de talen waarin 
de notaris uitleg kan geven en de talen waarin 
hij een akte kan verlijden. 

De KNB is verantwoordelijk voor het verstrek-
 ken van de gegevens ten behoeve van de gids. 
De CNUE (Conseil des Notariats de l’Union 
Européenne) is verantwoordelijk voor het in 
stand houden van de directory. Beheerst u een 
andere taal dan Nederlands of Engels of bent  

u in staat om akten te verlijden in een andere 
dan de Nederlandse (of Friese) taal, dan 
verzoeken wij u vriendelijk ons dat te laten 
weten via een vragenlijst op NotarisNet. 

Reageert u niet, dan zal in de kolom ‘Gesproken 
taal’ Nederlands en Engels worden vermeld  
en in de kolom ‘Taal (talen) van bekrachtiging’ 
Nederlands. Maakt u bezwaar tegen de 
ver melding van Engels als gesproken taal,  
dan kunt u dat uiteraard ook aangeven.

Nadere informatie: KNB, Sabine Verbeek, 
telefoon 070 3307122 (s.verbeek@knb.nl)

Beheerst u een andere taal 
dan Nederlands of Engels of 
bent u in staat om akten te 
verlijden in een andere taal?
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T U C H T U I T S P R A K E N

Wijziging van het 
huwelijksgoederenregime tijdens 
huwelijk beantwoordt niet aan het doel 
dat de echtgenoten daarmede voor ogen 
hadden.

Uitspraak: waarschuwing

Casus
In verband met het starten van een 
nieuwe onderneming door de man, 
besloten de echtgenoten om de tussen 
hen bestaande algehele gemeenschap  
van goederen op te heffen en huwelijkse 
voorwaarden aan te gaan.
Nadat de man op 4 december 2006 
daarover een gesprek met de kandidaat-
notaris had gevoerd, is de akte van huwe-
lijkse voorwaarden op 4 januari 2007  
ten overstaan van de notaris gepasseerd. 
Vervolgens heeft de notaris een akte van 
verdeling en levering opgemaakt van de 
met ingang van 4 januari 2007 ontbonden 
gemeenschap van goederen, die op 22 
maart 2007 door de notaris is gepasseerd.
Aan de vrouw werden daarbij het woon -
huis van de echtgenoten en hun spaar-
geld toegedeeld. Omdat de vrouw door 
die toedeling werd overbedeeld, werd  
in de akte opgenomen dat de vrouw een 
bedrag in contanten groot 227.207 euro 
aan de man schuldig bleef. Dat bedrag  
is voldaan door omzetting van deze 
verplichting van de vrouw tot betaling 
van de overbedelingssom aan de man in 
een schuld uit geldlening. Met betrekking 
tot deze geldlening of het resterend 
gedeelte daarvan werd bepaald dat de 
hoofdsom of het resterend gedeelte 
daarvan te allen tijde opeisbaar zou zijn. 
De man verklaarde in die akte voorts een 
gedeelte groot 2.648 euro van genoemde 
geldlening aan zijn echtgenote kwijt te 
schelden.
Zowel in de akte van huwelijkse voor-
waarden als in de akte van verdeling  
was de zogenaamde Dozy-clausule 
opgenomen. Deze clausule houdt in dat 
de echtgenoten zich jegens schuldeisers 
hoofdelijk aansprakelijk stellen voor alle 
schulden van de ontbonden gemeenschap 
van goederen, onverminderd onderling 
verhaal.

Op 27 april 2009 is in opdracht van de 
officier van justitie conservatoir beslag 
gelegd op de overbedelingsvordering ten 
bedrage van 227.207 euro in verband met 
een strafrechtelijk onderzoek tegen de 
man.

Overwegingen
De man verwijt de notaris dat hij zijn echt-
genote en hem geen juiste juridische uitleg 
over de akte van verdeling en oplevering 
heeft gegeven. De notaris heeft verzekerd, 
dat de schuld wegens overbedeling  
slechts werking zou hebben tussen de 
echtgenoten en dat derden zich daarop 
niet konden verhalen. Dat was ook hun 
belang omdat hierdoor de woning en het 
spaargeld volledig buiten het verhaal van 
eventuele schuldeisers zouden blijven.
De notaris stelt dat nu de woning is toe -
gedeeld aan de echtgenote van de man, 
zijn schuldeisers geen mogelijkheid meer 
hadden tot het leggen van beslag op de 
woning. De notaris heeft erop gewezen 
dat een overbedelingsvordering deel 
uitmaakt van het vermogen van de  
man en zijn schuldeisers zich op deze 
vordering kunnen verhalen. Er is wel 
gesproken over de mogelijkheid van 
schenking. Zij wijst in dat verband ook  
op het kwijtschelden in de akte door de 
man van een bedrag van 2.648 euro. Maar 
het tenietgaan van de vordering uit geld-
lening door schenking zou paulianeus 
zijn en deswege ongeoorloofd.
De kamer van toezicht te Amsterdam 
overweegt dat vaststaat dat de man door 
de desbetreffende akte niet de bescher-
ming heeft gekregen tegen toekomstige 
crediteurs waarnaar hij op zoek was, 
namelijk dat het woonhuis buiten een 
beslag zou vallen. De notaris wist dat met 
de omzetting van de gemeenschap van 
goederen in huwelijkse voorwaarden 
beoogd werd om beslag of verhaal op  
de echtelijke woning te voorkomen. 
Aangezien de overbedelingsvordering  
in de akte van verdeling was vermeld als 
‘te allen tijde opeisbaar’ lag het op de weg 
van de notaris om de man duidelijk voor 
te lichten omtrent het risico dat bij een 
beslag op die vordering ook het huis 
betrokken zou worden. 

De kamer oordeelt dat de notaris, wetende 
wat de bedoeling van de man was, in haar 
zorgplicht en informatieplicht is tekortge-
schoten door hem niet met zoveel woorden 
te waarschuwen voor voornoemd risico.  
De klacht wordt daarom gegrond verklaard. 
De kamer legt de notaris de maatregel van 
waarschuwing op. 
Kamer van toezicht Amsterdam, 31 maart 
2011 (LJN YC0629).

Opmerking

Bij zijn voorlichting hoort de notaris 
duidelijk uiteen te zetten in hoeverre 
aan de wensen van partijen door de 
tekst van de akte wordt tegemoet-
gekomen. (bew. HMS) 

De notaris had kunnen onderkennen dat 
de koopprijs te laag was; hij had in de 
gegeven omstandigheden de verkoopster 
daarop moeten attenderen.

Uitspraak: berisping

Casus
Mevrouw K, de klaagster, was eigenaar 
van twee onroerende zaken (pand 1 en 
pand 2) en samen met haar drie dochters 
eigenaar van pand 3. Zij kon haar ver -
plichtingen tegenover de bank niet 
na komen, waarna de executie van de 
panden 1 en 2 werd aangezegd.
Er is vervolgens een commanditaire 
vennootschap opgericht. Mevrouw K werd 
één van de vier commanditaire vennoten, 
als zodanig gerechtigd tot een zesde van 
de winst. Beherend vennoot werd BV1, 
gerechtigd tot een honderdste van de 
winst. De andere commanditairen werden 
BV2, gerechtigd tot negenenveertig 
honderdste van de winst, alsmede de 
heren X en Y, ieder gerechtigd tot een 
zesde van de winst. 
Aan deze commanditaire vennootschap 
heeft mevrouw K de panden 1, 2 en 3 
verkocht. Hierdoor kon de executie van  
de panden 1 en 2 worden afgewend.
De notaris is in deze zaak betrokken 
doordat een collega hem heeft verzocht 
collegiaal de veiling te houden. Aan hem 
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waarde van 1.800.000 euro en dat 700.000 
euro voor het geheel dus een veel te lage 
prijs was. De notaris is hieraan voorbij-
gegaan, terwijl hij eerder zelf al in zijn 
e-mail twijfel had geuit over de waarde 
van pand 3. Het had op de weg van de 
notaris gelegen om mevrouw K te wijzen 
op het verschil tussen de waarde in de 
verkoopakte (700.000 euro) en de waarde 
die blijkens de leveringsakte (1.800.000 
euro) aan pand 3 werd toegekend. In het 
onderhavige geval had de notaris zich 
niet uitsluitend mogen verlaten op het 
e-mailbericht van de commanditaire 
vennoten van mevrouw K, waarin wordt 
aangegeven dat de verkoopprijs reëel was, 
en op hetgeen mevrouw K dienaangaande 
bij hem naar voren had gebracht. Dat 
mevrouw K de executie van haar woon -
huis was aangezegd, haar dochters 
uit gekocht wensten te worden en zij 
slechts voor een zesde participeerde in  
de commanditaire vennootschap, had 
voor de notaris al een signaal moeten 
 zijn om verder onderzoek te doen. Dat 
mevrouw K op de notaris, zoals deze 
verklaarde, dwingend overkwam en de 
indruk vestigde deskundig te zijn, maakt 
dit niet anders.
Dit onderdeel van de klacht is gegrond en 
het hof verbindt daar de maatregel van 
berisping aan.
Gerechtshof te Amsterdam, 10 mei 2011 
(LJN BQ5624).

Opmerking

De notaris had, zo blijkt uit de uitspraak 
van het hof, aan de hand van zijn dossier 
kunnen vaststellen dat de transactie 
geen zuivere koffie was. De zorgvuldig-
heid brengt dan mee dat hij daarop 
actie onderneemt. (bew. BKJH)

Op NotarisNet zijn naast bovenstaande 
uitspraken ook andere tuchtuitspraken
te lezen. Nadere informatie: KNB, Willem 
Geselschap, telefoon 070 3307133
(w.geselschap@knb.nl)

wordt vervolgens gevraagd de koopakte 
en de levering aan de commanditaire 
vennootschap te verzorgen.
De notaris laat per e-mail weten aan BV2, 
de heer X en mevrouw K, dat hem berichten 
hebben bereikt dat pand 3 meer waard is 
dan de 700.000 euro waarvoor het wordt 
verkocht. Hij verzoekt om in dit verband 
een ‘waardeverklaring’ over te leggen, 
zodat hij zal kunnen vaststellen hoeveel 
overdrachtsbelasting moet worden 
 afgedragen. Hij gebruikt het e-mailadres 
dat hij kent van mevrouw K.
De e-mail wordt beantwoord door de heer 
X. Deze verklaart dat het bericht over een 
te lage waarde ongegrond is. Hij zal bij 
het passeren van de akte de WOZ-waarde 
laten zien. 
Mevrouw K bewoont zelf pand 1. Zij  
wordt nu huurder van de commanditaire 
vennootschap voor de huursom van 8.000 
euro per maand. Dat kan zij evenwel niet 
betalen, zodat zij na enige tijd tot ontrui-
ming wordt veroordeeld. De heren X en Y 
kopen vervolgens de onroerende zaken 
van de commanditaire vennootschap en 
mevrouw K wordt voor 500.000 euro 
 uitgekocht uit de commanditaire vennoot-
schap. Een groot deel van deze som wordt 
verrekend met de huurachterstand.

Overwegingen
Mevrouw K wendt zich tot de kamer van 
toezicht te Amsterdam. Deze wijst bij 
uitspraak van 12 oktober 2010 haar klacht 
af als zijnde ongegrond, waarna mevrouw 
K met dezelfde klacht in beroep gaat bij 
het gerechtshof.
Zij stelt dat de notaris haar had moeten 
informeren omtrent de risico’s die aan de 
transactie met de commanditaire vennoot-
schap waren verbonden. Dit klachtonder-
deel wordt door het hof ongegrond 
verklaard. Hetzelfde lot ondergaan twee 
andere klachtonderdelen.
Over de resterende onderdelen van de 
klacht oordeelt het hof echter anders  
dan de kamer.
Mevrouw K verwijt de notaris dat hij haar 
niet heeft gewezen op het aanzienlijke 
verschil tussen de verkoopprijs en de vrije 
verkoopwaarde van de panden en dat  
er geen taxatierapport is opgemaakt.  

Zij heeft niet gewild wat er uiteindelijk  
is gebeurd, namelijk dat zij haar drie 
panden met een later gebleken over-
waarde van ongeveer 6.000.000 euro 
 definitief is kwijtgeraakt voor een koop -
 som die 750.000 euro onder de aan de 
notaris bekende executiewaarde lag, 
waarbij haar deel in de overwaarde in  
de bij de leveringsakte betrokken panden 
voor een groot deel werd verrekend met 
haar huurschuld aan de commanditaire 
vennootschap. De notaris had behoren  
te voorkomen dat dit gebeurde.
De notaris bestrijdt dat hij niet zorg-
vuldig genoeg heeft gehandeld. Hij heeft 
zich er van vergewist dat mevrouw K zich 
bewust was van de gevolgen van de koop-
overeenkomst en de leveringsakten.  
Uit hetgeen zij hem vertelde had hij de 
indruk gekregen dat zij werd bijgestaan 
door een advocaat en dat zij zelf goed  
in staat was om haar belangen te behar-
tigen. Hij heeft extra zorg aan de zaak 
besteed. Er waren wel taxatierapporten. 
Hij legt deze bij zijn verweerschrift over. 
De waarde van de panden voor onder-
handse verkoop was vastgesteld op 
3.950.000 euro en de executiewaarde op 
3.550.000 euro. De met de commanditaire 
vennootschap overeengekomen koopprijs 
week niet aanzienlijk af van de getaxeerde 
totale waarde of van de onderhandse 
biedingen. Mevrouw K had aan de notaris 
laten weten dat de verkoop aan de 
commanditaire vennootschap voor haar 
niet nadelig was. Misschien had ze wel 
een hogere koopsom kunnen behalen, 
indien ze niet onder de druk van de 
aangezegde executie had gestaan, maar 
dat kan aan hem niet worden tegen-
geworpen. Hij is overigens niet bij de 
totstandkoming van de commanditaire 
vennootschap betrokken geweest en het 
lag dan ook niet op zijn weg om met 
mevrouw K over de daaraan verbonden 
risico’s te spreken.
Het hof wijst op een e-mailbericht van 
mevrouw K aan de notaris, waarin de 
volgende zin voorkomt: ‘Hierbij bevestig 
ik, dat mijn dochter (…) 200.000 euro 
krijgt voor haar een negende deel van 
pand 3.’ De notaris had hieruit moeten 
concluderen dat werd uitgegaan van een 
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P E R S O N A l I A

Recent benoemd tot notaris

Groningen (protocol mr. K.H.H.J. 
Kuhlmann) m.i.v. 1 oktober 2011,  
mr. A. Bosscher, kandidaat-notaris 
(2001);
Oldenzaal (protocol mr. W.C.M. 
Gaalman) mr. drs. P.B. Riteco,  
kandidaat-notaris (2004).

Eervol ontslag op verzoek

mr. K.H.H.j. Kuhlmann, notaris te 
Groningen, m.i.v. 1 oktober 2011;
mr. A.A.C.C. Rademakers, notaris  
te Roosendaal, m.i.v. 1 januari 2012.

Toewijzing protocol 

De staatssecretaris van Veiligheid en 
Justitie heeft op grond van artikel 15  
van de Wet op het notarisambt besloten 
het protocol en de overige notariële 
bescheiden van mr. Y.R. Hoekstra, tot  
1 maart notaris te Leeuwarden, m.i.v.  
1 september 2011 toe te wijzen aan  
mr. C. Krijger, notaris te Leeuwarden.

p e r s O n a l i a

Overleden

Op tachtigjarige leeftijd op 30 juli  
2011 de heer E. de Vries, oud-notaris  
te Steenwijk.
Op zevenenzeventigjarige leeftijd  
op 2 augustus 2011 de heer mr. j. van 
Drunen, oud-kandidaat-notaris te 
Nijmegen.
Op achtenzestigjarige leeftijd op  
23 augustus 2011 de heer mr. M. T. 
Verschoor, oud-notaris te Bodegraven.

Carrière

Met ingang van 1 september aanstaande 
werken Madeleine van der Wal en 
Ritzo Holtman, beiden reeds notaris  
te Utrecht, met elkaar samen onder de 
naam Holtman/notarissen.

Rectificatie 

In de personalia van Notariaat Magazine 
nr. 7-8 zijn de achternamen bij de onder-
schriften van twee foto’s verwisseld. De 
juiste onderschriften luiden als volgt: 
Berno Nijboer en Jan Willem Bentum. 

André Bosscher Bart Riteco

k a n o c o l u m n

Het Nieuwe Werken

Tot 1957 mochten leraressen bij hun 
boterbriefje meteen hun ontslagpapieren 
in ontvangst nemen, zodat zij zich vol 
toewijding op hun gezin konden storten. 
Dankzij de protestgeneratie kwam er  
een einde aan die praktijk en mochten 
vrouwen ook na hun huwelijksdag 
buitenshuis blijven werken. Dat werd als 
een voorrecht ervaren en gaf mogelijk-
heden tot zelfontwikkeling.

Nu, ruim vijftig jaar later, is het de 
digitale generatie die de grenzen tussen 
werk en privé heeft doen vervagen. Van 
een gemiddeld twitterbericht kan niet 
worden vastgesteld of het zakelijk is of 
privé en dankzij LinkedIn is een zakelijk 
netwerk eenvoudig privé toe te eigenen. 
Via de smartphone zijn we zowel privé  
als zakelijk constant bereikbaar, zelfs op 
vakantie. Zelfontplooiing vindt al lang 
niet meer plaats op de werkvloer, maar 

via het internet of – voor de gelukkigen – 
met een coach vanuit je eigen onder-
houdsvrije tuin.

Tussendoor moet er nog wel gewerkt 
worden – er moet toch brood op de plank  
– en om dat zo gemakkelijk mogelijk  
in het privéleven in te passen, moet er 
flexibel gewerkt kunnen worden; dat  
is de norm.

Geldt dat ook voor een gemiddeld nota-
riskantoor? Mijn collega vindt van wel, 
maar ik moet er niet aan denken. Dat 
komt ongetwijfeld doordat ik van de 
pragmatische generatie ben. Volgens mij 
is Het Nieuwe Werken – afgezien van file-
problematiek – niet zelden gebaseerd op 
het nobele streven om een zorgtaak met 
werk te combineren: een akte maken als 
het kind slaapt. Of beter gezegd: indien 
het kind slaapt, en zolang het kind slaapt. 
En voor zover er dan niet opgeruimd en 
afgewassen hoeft te worden. En onder 

voorwaarde dat de luiers niet op zijn, 
want zonder luiers kun je niet werken.

Van een moderne notaris wordt verwacht 
dat hij niet alleen twittert, maar dat hij 
ook meedoet aan Het Nieuwe Werken. 
Althans, dat hij Het Nieuwe Werken facili-
teert. Zelf doet de notaris er natuurlijk 
niet aan mee; er moet toch iemand op  
de winkel passen. 

Voor wie zich een meer genuanceerd 
beeld wil vormen: in november organi-
seert de KNB een congres over Het Nieuwe 
Werken. Wie haalt mij over om hier 
naartoe te gaan?

Drie kandidaat-notarissen schrijven  
bij toerbeurt de Kanocolumn. Elke maand  
doet een van hen verslag van de belevenissen  
en ervaringen als kandidaat-notaris. Om 
vrijuit te kunnen schrijven, ondertekenen  
ze de column slechts met ‘Kano’. 
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MVERZEKERINGEN

Eind dit jaar bereiken veel arbeidsongeschiktheidsverzekeringen (95%) 

de einddatum van het langlopende contract. Doordat u dan vrij bent 

over te stappen naar een andere verzekeraar proberen verzekeraars u 

nu te overtuigen om een nieuw meerjarig contract af te sluiten. Vaak 

stellen zij dan een korting van 5% in het vooruitzicht. Wanneer u contact 

met ons opneemt kan uw besparing veel hoger zijn. Een korting van 30 

tot 70% over de looptijd, afhankelijk van uw aanvangsleeftijd, is gebrui-

kelijk bij vergelijkbare  verzekeringsvoorwaarden. 

Het is daarom nu het moment om contact met ons op te nemen voor een vergelij-

king tussen uw huidige polis en ons alternatief. Zeker als u bedenkt dat wij naast een 

unieke arbeidsongeschiktheidsverzekering ook voor uw beroepsaansprakelijkheid, 

overlijdensrisicoverzekering en overige kantoorgebonden verzekeringen speciale 

producten hebben ontwikkeld waarbij wij op premie besparen en voorwaarden ver-

beteren. Te mooi om waar te zijn? Nee, enkel een kwestie van specialisatie en daad-

werkelijk weten wat er binnen uw beroepsgroep speelt. Veel van uw collega’s hebben 

de overstap al gemaakt. 

“M is drie jaar geleden ontstaan 

omdat er behoefte is aan adviseurs 

die de doelgroep kennen en weten 

in welke situatie bepaalde risico’s 

afgedekt dienen te worden.

M ontwikkelt en verzorgt voor u 

verzekeringen die u bij een andere 

verzekeraar niet kunt krijgen en 

u substantiële voordelen kunnen 

bieden. Wij realiseren deze voor-

delen doordat wij weten wat in uw 

branche leeft en geen genoegen 

nemen met standaardoplossingen 

die verzekeraars en geldverstrek-

kers u voorschotelen.”

Mr. Viktor Kühne

KENMERKEN M�ARBEIDSONGESCHIKTHEIDSVERZEKERING
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